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Дзе лепш 
жывецца: 
у Беларусі 
ці ў Расіі?

Насарог 
для султана

Старонка 14 Старонка 12

Сяменчанка. 
Інтэрв'ю

Карэспандэнты «НН» праехалі па памежных гарадах і спыталі 
пра гэта ў мясцовых жыхароў. Старонка 5.

Аляксандр Лукашэнка ўсё ж падпісаў 
дэкрэт «аб дармаедах». 
«НН» паспрабавала разабрацца, хто 
такія беларускія дармаеды і што ім 
пагражае.

Хто 
будзе
дармаедам?

Старонка 3
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Не ўсё ў жыцці апошні раз! Індывідуальная падпіска на 2015
(індэкс у каталозе — 63125) — 
36 850 руб./месяц

Для прадпрыемстваў  
на 2015 (індэкс — 631252) — 
44 214 руб./месяц

Атрымаць газету магчыма:
• па ўказаным адрасе (у паштовую 
скрыню);
• у абаненцкую скрыню або «Да за-
патрабавання» (у пунктах пашто-
вай сувязі);

• з рук у рукі (з дастаўкай да ква-
тэры).
Афармляючы падпіску на абаненц-
кую скрыню або «Да запатрабаван-
ня», можна скарыстацца зніжкай за 
дастаўку газеты.

Афармленне падпіскі цяпер даступнае:
• праз сістэму «Інтэрнэт-падпіска» на сайце www.belpost.by;
• праз плацежна-даведкавыя тэрміналы;
• у аддзяленнях паштовай сувязі;
• дома, запрасіўшы паштальёна.

Выпісаць «Нашу Ніву» можна ў кожным паштовым аддзяленні. 
Падпісацца можна з любога месяца.

Самае чытанае  
на nn.by  
за 1—7 красавіка 

Апытанні на nn.by 

1 Прэс-сакратарка Лукашэнкі пракамента-
вала першакрасавіцкі жарт «Нашай Нівы»

2 Топ-30 беларускіх прадпрымальнікаў, 
якім не больш за 30 гадоў

3 СТВ выдала за ветэранаў вайны асобаў, 
якім няма і 70 гадоў

4 Лукашэнка: Без амерыканцаў ва Украіне 
немагчымая ніякая стабільнасць

5 «Усмірыцеля Мінска» Ігара Яўсеева пе-
рад выбарамі вяртаюць у сталіцу

6 Аляксандр Лукашэнка завёў афіцыйны 
Instagram

7 Акупаваць Беларусь у бліжэйшыя год-
два заклікае сайт расейскіх шавіністаў

8 Віктар Марціновіч: Краіна на літару «Ь»

9 Стала вядома імя новага рэктара ЕГУ

10 Ад Лукашэнкі да Домрачавай: топ-100 
самых уплывовых беларусаў

на Лукішках за справу Таварыства 
беларускай школы. На Лукішках 
сядзеў разам з Шырмам, які з 
Хворастам быў у суседняй камеры.

Або вось лёс выдатнага 
беларускага пісьменьніка і 
драматурга Аляхновіча, які прабыў 
шмат год на Салаўках. Яшчэ да 
вайны яго выменялі на Браніслава 
Тарашкевіча. Тады Аляхновіч 
прыехаў у Вільню, напісаў славутую 
кнігу «У кіпцюрох ГПУ», якая 
разышлася па свеце ў дзесяці ці 
болей мовах.

Аднойчы, як я ехаў да свае хаты 
ў Лебедзеве, мяне арыштавалі і 
пасадзілі ў турму. 30 дзён я сядзеў у 
Глыбокім. Мяне абвінавачвалі, што 
я нібыта маю сувязь з партызанамі, 
што я англа-амерыканскі шпіён і г. д. 
Умовы ў турме былі страшэнныя — 
на дварэ сцюжа, а ў склепе стаяла 
адна печка, якая заўсёды капціла. Я 
накрываўся кажухом, каб зберагчы 
вочы. Кожную ноч чакаў смерці. Нас 
было там чалавек 30, дык кожную 
ноч расстрэльвалі чалавек 25, на 
наступны дзень зноў нагоняць і зноў 
бальшыню расстраляюць уначы. 
I так цягам месяца. Мне шчасціла 
заставацца ў ліку тых пяці.

У Амерыку я прыехаў адным з 
самых першых. Спярша тыдні два 
мы мусілі жыць у гатэлі, у Нью-Ёрку. 
Трэба было падумаць, што рабіць 
далей. Я ведаў, што нашыя беларусы 
ўжо некалі прыязджалі сюды і недзе 
сяліліся. Найбольш у штатах Нью-
Ёрк і Нью-Джэрсі. Непадалёк быў 
гарадок Саўт-Рывэр — «паўднёвая 
рака» па-беларуску, там жылі старыя 
эмігранты. Я туды і паехаў. І знайшоў 
там беларусаў нават з дзявочым 
прозвішчам маёй жонкі Корсак. 
Але працу я дастаў у суседнім 
горадзе Нью-Брансвіку, на вялікай 
фармацэўтычнай фірме. Пасля я 
самавукам авалодаў ангельскай, 
што ўвогуле мне давалася няцяжка, 
бо я добра ведаў нямецкую і 
французскую.

У Каліфорніі я не меў крэўных 
ды і знаёмых таксама. Хіба што ў 
адной сям’і мог нядоўга начаваць. I 
я шукаў працу. З працай, як заўжды, 
было дужа цяжка. Тады запісаўся 
чорнарабочым на фабрыку тэлевізіі. 

Пасля прыйшло паведамленне, 
што мяне прынялі ў адну хімічную 
лабараторыю хімікам. Хімічная 
лабараторыя доктара Ховарда ў Лос-
Анджэлесе, праз некалькі крокаў ад 
самога Галівуда. Аднак я папрацаваў 
там толькі пару месяцаў. Пасля 
мяне прыняла іншая, багацейшая, 
фармацэўтычная фірма.

У Каліфорніі я спаткаў 
найвыдатнейшых вучоных 
Амерыкі, працаваў з доктарам 
Джонам Брэквалам. Гэта быў 
геніяльны матэматык, якога клікалі 
для кансультацыі ў розныя аддзелы 
маёй фірмы. Дык ён на вырашэнне 
цяжкіх пытанняў па матэматыцы 
заўсёды запрашаў мяне. То быў 
найшчаслівейшы перыяд майго 
жыцця…

У 1972 я выйшаў на пенсію з 
дзяржаўнай працы ў Вашынгтоне. 
Апошнім часам я там працаваў у 
міністэрствах абароны, камунікацыі, 
камерцыі і транспарту. Ва ўсіх гэтых 
міністэрствах мы, матэматыкі, рабілі 
адну справу — развівалі новыя 
метады падняцця эфектыўнасці 
адміністрацыйнай дзейнасці.

Пасля выхаду на пенсію 
я выкладаў матэматыку ў 
Мэрылэндскім універсытэце, стаў 
поўным прафесарам. Неўзабаве 
атрымаў прапанову паехаць у 
Еўропу. У Нямеччыну я прыехаў 
і пачаў выкладаць матэматыку, 
пражываючы ў Франкфурце-на-
Майне, дзе знаходжуся аж да сёння.

Аднойчы ў Франкфурце мне 
патрэбна было перакласці некаторыя 
дакументы на нямецкую мову, і я 
зайшоў да адной перакладчыцы, 
якая паходзіла з Вільні. І яна 
мяне пазнаёміла з Тамарай. Яна 
нарадзілася ў Кіеве. Тады я быў 
яшчэ даволі малады і жвавы, і ў 
нас з Тамарай пачалося цеснае 
знаёмства. У нас з ёй знайшлося 
шмат супольных інтарэсаў. Мяне 
захапіла яе інтэлігентнасць, любоў 
да мастацтва, яна першакласна грае 
на раялі, няблага спявае, а ў маладыя 
гады была балерынай. Тое ўсё разам 
дапамагло мне жыць у Франкфурце. 
Гэтак мы разам жывём аж 30 гадоў, 
хоць жывём у розных кватэрах. Яна 
мая спадарожніца жыцця.

Калі Вы святкуеце 
Вялікдзень сёлета?

5 красавіка 400 32%
12 красавіка 379 30%
Cвяткую двойчы 270 22%
Зусім не святкую 198 16%

Прагаласавала 1247 чалавек

Сцісла
Стаўка па дэпазітах — 40%
Беларускія банкі працягваюць 
апускаць стаўкі па дэпазітах у 
нацыянальнай валюце. 
Актульная прыступка — 40% 
гадавых. Максімальныя стаўкі 
па валютных дэпазітах тым 
часам складаюць 6,5%—7%.

Цэны зноў свабодныя
Цяпер прадаўцы зноў могуць 
выстаўляць адвольныя цэны. 
Раней існавалі абмежаванні на 
рост цэн у параўнанні з тымі, 
што дзейнічалі па стане на 18 
снежня 2014 года.

Шэйман зоймецца 
мясакамбінатамі
Аляксандр Лукашэнка 
падтрымаў прапанову 
Віктара Шэймана аб 
стварэнні ў складзе 
Кіраўніцтву справамі 
прэзідэнта шэрага новых 
прадпрыемстваў, якія будуць 
займацца вырабам і 
перапрацоўкай мяса.

Грэцыя прагне кампенсацыі 
за Другую сусветную
Улады Грэцыі патрабуюць ад 
Германіі 279 мільярдаў еўра за 
нацысцкую акупацыю падчас 
Другой сусветнай вайны. 
Назіральнікі тлумачаць 
цяперашнія фінансавыя 
прэтэнзіі леварадыкальнага 
ўрада Грэцыі набліжэннем 
тэрміну велізарных плацяжоў 
па крэдытах.

У Данецкай вобласці паранены 
баец атрада «Пагоня»
Пры выкананні задання ў 
Данецкай вобласці раненне 
атрымаў баец атрада «Пагоня» 
з пазыўным Кім. Яму ўжо 
зрабілі аперацыю, пагрозы 
жыццю няма. Дактары падчас 
аперацыі вынялі з грудзей 
байца аскепкі снарада.

ЯМ

Барысу Кіту — 105 гадоў. 

Апошнія чатыры дзесяцігоддзі 
вядомы беларус жыве ў 
Франкфурце-на-Майне.

«Будуць іншыя святкаваць, 
а не я. Чакаю, што хутка пам-
ру, і ніякіх планаў не маю», — 
кажа Барыс Уладзіміравіч пра 
тое, як сустрэне свой чарговы 
дзень нараджэння.

Кіт прыехаў на пенсіі ў 
Германію выкладаць ма-

тэматыку для салдатаў на 
амерыканскіх вайсковых 
базах. А як адпрацаваў двац-
цаць гадоў, то тут і асеў. Але 
застаецца грамадзянінам 
ЗША.

А перад гэтым удзельнічаў 
у распрацоўцы першых 
амерыканскіх касмічных і ра-
кетных сістэм. Ён першым 
разлічыў прынцыпы выкары-
стання вадароду як паліва для 
касмічных ракет.

Вядомы канструктар ракетна-
касмічнай тэхнікі Вернер фон 
Браўн запускаў ракеты на 
спірце. Але трэ’ было вынайсці 
нешта мацнейшае. І тады перад 
Кітом паставілі задачу: зрабіць 
поўны аналіз вадкага вадароду 
як магчымага паліва.

У чым сакрэт даўгалецця зна-
нага беларуса? «Нічога не ра-
блю для гэтага. Абсалютна, — 
сказаў Барыс Кіт. — Выбіраюся 
гуляць, калі добрае надвор’е».

«Сакрэт даўгалецця? 
Нічога не раблю»

Хроніка жыцця Барыса Кіта
У гутарках з Васілём 
Быкавым, запісаных 
у 2000—2001, слынны 
навуковец дзеліцца 
ўспамінамі са свайго жыцця.

Найцікавейшая частка майго 
жыцця — гэта жыццё ў Беларусі. 
У Пецярбургу жыць далей было 
немагчыма з прычыны спачатку 
Лютаўскай рэвалюцыі, а пасля 
кастрычніцкага перавароту. Але 
хутка пачаўся страшэнны голад, 
пракарміцца было немагчыма, 
таму мае бацькі вырашылі паехаць 
дахаты, на вёску ў Беларусь. 
Спачатку мяне адвезлі да крэўных, 
да маёй цёткі, у вёску Сапатніца, 
што праз пятнаццаць кіламетраў 
ад Карэлічаў. У вёсцы таксама 
быў голад, страшэнны, безумоўна, 
выкліканы вайной. На жаль, лепш 
не было. Давялося на першых часах 
есці крапіву і капаць гнілую бульбу 
на панскіх палях.

Пазней мы пераехалі з вёскі 
Сапатніцы ў Карэлічы, у маленькі 
дом. Вялікага дома цяжка было 
пабудаваць, але нейкую хатку мой 
бацька збудаваў. На жаль, была 
бедная такая хатка, драўлянай 
падлогі мы ніколі не мелі, жылі 
на зямлі, без падлогі. Бацька меў 
1 гектар зямлі, і яму ўвесь час 
даводзілася хадзіць у панскі маёнтак 
на заробкі. Я спачатку вучыўся ў 
Карэлічах — у польскай пачатковай 
школе.

Беларуская вёска тых часоў 
заўсёды была патрыятычна 
настроена на беларускасць. 
Дзякуючы ёй мы мелі родную 
мову, якую пазней саветы, калі 
прыйшлі, сталі вынішчаць. Мае 
сябры, школьнікі, змагаліся супраць 
апалячання. Цэнтрам беларускасці 
былі беларускія гімназіі. Мы таксама 
дапамагалі палітычнай дзейнасці 
грамадства.

Напачатку Польшча была 
дэмакратычная. А пасля таго, 
як Пілсудскі зрабіў пераварот, у 
Польшчы ўсталявалася дыктатура, 

распачалося знішчэнне беларускага 
этнасу.

Мы, вучні гімназіі, ездзілі па 
вёсках і закладалі гурткі. Я сам 
заклаў гурток у Карэлічах, дзе майго 
бацьку абралі на старшыню. Уся 
вёска сабралася ў бацькавай хаце і 
вырашыла заснаваць гурток. Мой 
бацька быў інтэлігентны чалавек, 
прыехаў з Пецярбурга. Але, на жаль, 
Беларуская сялянска-работніцкая 
Грамада існавала нядоўга.

Камуністы мяне вабілі да сябе 
ўвесь час. Але што мяне ад іх 
ратавала? У нас быў дырэктар 
Цеханоўскі, беларускі нацыяналіст, 
дык ён узгадоўваў нас беларускімі 
патрыётамі, заснаваў беларускі 
гурток і ўсё агітаваў працаваць толькі 
на беларускую нацыянальную 
справу. І тым нас выратаваў.

У маладосці ўсе мы былі надта 
ліберальныя. Як некалі Чэрчыль 
сказаў: хто да 30 гадоў не быў 
ліберальны, то ён сэрца не меў, а хто 
пасля 30 не зрабіўся кансерватарам, 
то ён галавы не меў. Але мы ўвесь час 
былі перадусім беларускія патрыёты. 
Усе 10 год, як я настаўнічаў, я 
праводзіў беларускасць. Нават у класе 
па матэматыцы чытаў беларускія 
вершы, каб захапіць вучняў. Бо каб 
захапіць матэматыкай, трэба нешта 
асаблівае рабіць, і я лекцыі пачынаў 
з вершаў. Чытаў Ільяшэвіча, Хмару, 
Танка, Арсенневу.

У Польшчы было восем беларускіх 
гімназій. Найбольш дзейныя: 
Радашкаўская, Клецкая, Наваградская 
і Віленская. У 34-м годзе наша 
наваградская была ўжо зачыненая. 
Яны зачыняліся, бо польскія ўлады 
хацелі асіміляваць Заходнюю 
Беларусь, якую яны называлі «Крэсы 
Усходнія». Але беларусы рабілі 
сваё. Але тое было вельмі цяжка, бо 
польскія ўлады змагаліся проціў нас. 
З другога боку, дужа перашкаджалі 
камуністычныя ўплывы з Усходняй 
Беларусі, якія давалі ўладам падставу 
зачыняць гімназіі.

Я быў рэпрэсаваны польскімі 
ўладамі, сядзеў у розных 
турмах — за Грамаду ў Наваградку, 
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грамадства

Як будуць шукаць «дармаедаў»?

«Ёсць міжведамаснае 
ўзаемадзеянне, — адзначыла 
міністр працы і сацыяльнай 
абароны Мар'яна Шчоткіна. — 
Гэтыя пытанні ўжо ўсе 
адпрацаваныя. Ёсць базы 
дадзеных. Шляхам накладання 
пэўных баз дадзеных будуць 
вылічвацца людзі, якія не 
ўдзельнічаюць у працоўнай 
дзейнасці, не зарэгістраваныя 
як ІП, не рамеснікі, не 
натарыусы, не вайскоўцы і г.д. 
І гэтыя адкарэктаваныя спісы 
потым будуць накіроўвацца 
ў Міністэрства па падатках і 
зборах, а яно накіруе іх у свае 
тэрытарыяльныя органы».

Кожны грамадзянін, па 
словах Шчоткінай, згодна 
з Канстытуцыяй абавязаны 
ўдзельнічаць у фінансаванні 
дзяржаўных расходаў. Дэкрэт 
вызначае перыяды, якія 
залічваюцца як выплата гэтых 
фінансавых выдаткаў.

Аляксандр Лукашэнка ўсё 
ж падпісаў дэкрэт «аб 
дармаедах». 

Дакумент, чуткі пра які хадзілі 
ўжо даўно, быў прыняты 2 
красавіка. «Наша Ніва» паспра-
бавала разабрацца, хто такія 
беларускія дармаеды і што ім па-
гражае.

Людзьмі, якія не ўдзельнічаюць 
у фінансаванні краіны, але кары-
стаюцца сацыяльнымі гарантыямі, 
дзяржава зацікавілася яшчэ 
некалькі гадоў таму.  Колькасць 
патэнцыйных «дармаедаў» на-
зывалася розная, але неаднаразо-
ва агучвалася лічба ў 400 000 ча-
лавек.  Прапановы барацьбы з імі 
гучалі розныя: зрабіць платным 
абслугоўванне ў медыцынскіх 
установах, увесці падатак, пры-
няць абавязковае дэклараванне 

Ім абраны прафесар Дэвід 
Полік, які часова выконвае 
абавязкі рэктара. 

Яго кандыдатуру 3 красавіка 
ўхваліў агульны сход 
заснавальнікаў. Прафесар 
Дэвід Полік прыехаў у Вільню 
ў сакавіку 2014 года і працаваў 
першым прарэктарам і галоўным 
аперацыйным дырэктарам ВНУ. 
У кастрычніку ён стаў часовым 
выканаўцам абавязкаў рэктара 
ЕГУ. Продкі (бабуля і дзядуля) 
Поліка — выхадцы з Беларусі, 
але сам ён не размаўляе ні па-
беларуску, ні па-руску. Цяпер ён 
вывучае рускую мову. 

Да прыезду ў Вільню прафесар 
Полік займаў пасаду прэзідэнта 
ў чатырох амерыканскіх вышэй-
шых навучальных установах: 
школе Чыкагскага інстытута 
мастацтваў, каледжы Лебанон-
Вэлі, Бірмінгемскім паўднёвым 
каледжы і Дзяржаўным 
універсітэце Нью-Ёрка (аддзя-
ленне ў Кортландзе), дзе быў 

У Фінляндыі ў 2020 годзе 
адмовяцца ад вучобы 
па прадметах. Гэтая навіна 
абляцела свет. Рэвалюцыя 
ў падыходах да навучання!

Між тым, аказваецца, перадавая 
беларуская навучальная ўстанова 
сярэдняй адукацыі, ліцэй БДУ, 
даўно гэта практыкуе. Праўда, 
пакуль толькі эксперыментальна.

«Апошні такі занятак быў 
па вывучэнні чалавечага вока. 
Выкладчыкі фізікі і біялогіі спа-
лучаюць два свае прадметы», — 
расказвае намеснік дырэктара па 
навучальнай рабоце Ліцэя БДУ 
Віталь Кірыленка.

Фінляндыя вядомая цудоўным 
узроўнем адукацыі. І вось фіны 
вырашылі, што метадычна лепш 
рабіць заняткі не па асобных 
прадметах, а прысвечаныя тэ-
мам ці падзеям. Цяпер новы тып 
выкладання пачынаюць тэста-

ваць. Дарэчы, звярніце ўвагу: не 
звопалу, а праз пяць гадоў, пасля 
добрай падрыхтоўкі.

У Суомі рэформы 
падтрымліваюць не ўсе. 
Настаўнікам, якія ўсё жыц-
цё выкладалі канкрэтны прад-
мет, цяжка перастроіцца. Ця-
пер 70% настаўнікаў старэй-
шых класаў вымушана праход-
зяць перападрыхтоўку.  

«Мы мусім дачакаць вынікаў 
апрабацыі гэтай формы 
адукацыі ў Фінляндыі, — мяркуе 
сп.Кірыленка. — Аднак у любым 
выпадку такі падыход цікавы. 
Хоць, на мой погляд, беларуская 
сістэма адукацыі пакуль сябе 
апраўдвае, прынамсі ў сувязі з 
апошнімі зменамі, якія даюць 
надзею на далейшае развіццё».

Намеснік дырэктара Ліцэя БДУ 
дапускае максімум варыянт чарга-
вання заняткаў, як інтэграваных, 
так і спецыялізаваных. 

Вольга Гарапучык

Замест фізікі + біялогіі — 
вывучэнне вока

Стала вядома імя новага рэктара ЕГУ

Хто будзе лічыцца дармаедам, а хто не?

даходаў для ўсіх беларусаў. Ад-
ным з аргументаў уладаў быў 
афіцыйны паказчык беспрацоўя, 
які заўсёды быў супернізкім: 
маўляў, працаўладкавацца ў 
Беларусі вельмі лёгка, проста не 
ўсе хочуць. 

З цягам часу ідэя барацьбы з 
дармаедамі толькі замацоўвалася 
ў галовах чыноўнікаў. Было зра-
зумела, што ў тым ці іншым вы-
глядзе дармаедаў вылучаць у асоб-
ную катэгорыю грамадзян, гэта 
толькі пытанне часу. Што і адбы-
лося 2 красавіка, калі Аляксандр 
Лукашэнка падпісаў Дэкрэт №3 
«Аб папярэджанні сацыяльна-

га ўтрыманства». Нягледзячы на 
тое, што дакумент быў падпісаны 
ў красавіку, дзейнічае ён з 1 
студзеня гэтага года.

Ад савецкіх часоў сённяшняя ба-
рацьба з дармаедамі адрозніваецца 
тым, што прымушаць працаваць 
ніхто нікога не будзе: раз на год 
заплаці збор — і працягвай лайда-
чыць. Крымінальная адказнасць 
беларускім дармаедам таксама не 
пагражае.

Збор фіксаваны, ён складае 20 
базавых велічынь. На сённяшні 
дзень гэта 3,6 млн рублёў, якія 
трэба плаціць раз на год. Першы 
раз «утрыманцы» павінны бу-

дуць заплаціць да 15 лістапада 
наступнага года. Для гэтага ў пе-
рыяд з 1 жніўня гэтага года і не 
пазней за 31 мая 2016 года неаб-
ходна паведаміць у падатковы 
орган па месцы сваёй рэгістрацыі 
аб няўдзеле ў фінансаванні 
дзяржаўных расходаў і выплаціць 
збор не пазней за 1 ліпеня 2016 го-
да. У гэтым выпадку сума збору па-
мяншаецца на 10%. 

Таксама калі чалавек працаваў 
пэўны час і плаціў падаткі, то гэ-
та будзе ўлічвацца, і для такога 
«ўтрыманца» сума збору змен-
шыцца.

Тым жа, хто не аплаціць збор 
самастойна, падатковы ор-
ган да 1 кастрычніка 2016 уру-
чыць паведамленне на cплату 
збору ў тэрмін да 15 лістапада. 
Калі «дармаед» праігнаруе ўсе 
патрабаванні дзяржавы і не 
заплаціць, ён атрымае штраф  
памерам ад 2 да 4 базавых ці на-
ват адміністрацыйны арышт (да 
15 сутак).  На сутках «дармаеды» 
будуць прыцягвацца да выканан-
ня грамадска карысных работ. 
Праўда, пасля арышту плаціць 
збор ужо будзе не трэба.

У катэгорыю «ўтрыманцаў» 
трапляюць тыя, хто не плаціць 
падаткі з даходаў ці плаціць іх за 
тэрмін, меншы за 183 дні на год. 
Да таго ж,  гэта тычыцца не толькі 
беларусаў, але і замежнікаў, якія 
маюць дазвол на пастаяннае пра-
жыванне ў нашай краіне, і такса-
ма асобаў без грамадзянства. Ад-
паведна, каб не трапіць пад дзе-
янне дэкрэта, трэба афіцыйна ад-
працаваць больш за 183 дні, без 
розніцы, на поўную стаўку ці на-
ват на чвэрць яе.    

Дзеянне дэкрэта не 
распаўсюджваецца на дзяцей, 
пенсіянераў, інвалідаў і нед-
зеяздольных, вайскоўцаў (і 
рэзервістаў падчас збораў), 
адвакатаў і натарыусаў, 
фермераў, манахаў і святароў, 
паэтаў, музыкаў і мастакоў, якія 
ўваходзяць у творчыя саюзы, 
уладальнікаў аграэкасядзібаў, 
афіцыйных беспрацоўных, 
студэнтаў (толькі дзённай фор-
мы навучання), зняволеных, се-
зонных рабочых, якія адпрацавалі 
вызначаны перыяд. Не лічацца 
ўтрыманцамі і рамеснікі, але 
зарэгістравацца зараз у якасці 

рамесніка і пазбегнуць выплаты 
збору не атрымаецца, бо падатак 
за такую дзейнасць у гэтым год-
зе мусіў быць аплочаны ў снежні 
2014. 

Не павінны плаціць збор і 
бацькі, і маці, якія выхоўваюць 
дзіця да 7 гадоў, траіх і больш дзя-
цей або дзіця-інваліда. Калі ча-
лавек жыве з уласнай гаспадаркі, 
ён таксама не трапіць пад апла-
ту збору, калі прынясе адпавед-
ную даведку ў падатковую. Так-
сама, калі чалавек не працуе (а, 
напрыклад, афіцыйна здае кватэ-
ру), але плаціць падаходны пада-
так, які складае больш за 20 база-
вых, дзеяннне дэкрэта на яго не 
распаўсюджваецца, як і на тых, 
хто фактычна знаходзіўся на 
тэрыторыі Беларусі менш  за 183 
каляндарныя дні, калі факт зна-
ходжання за межамі рэспублікі 
пацверджаны дакументальна. 

Але, па вялікім рахунку, новы дэ-
крэт створыць праблемы не тым, 
хто зарабляе і не плаціць, а тым, 
хто працы ўвогуле не мае. Калі ж 
чалавек мае сякі-такі неафіцыйны 
даход, яму танней будзе заплаціць 
раз на год той збор, чым падаход-
ны падатак. Калі падлічыць, то 
падаткі, якія плаціць сярэдні бела-
рус, амаль у тры разы большыя за 
суму, якую будуць аддаваць дзяр-
жаве «дармаеды».

Сярэдні заробак у студзені 
2015 года паводле дадзеных Бел-
стата склаў 6 023 000 рублёў. 
Атрымліваецца, што беларус, які 
зарабляе такую суму штомесяц, 
аднаго падаходнага падатку за год 
заплаціць дзяржаве 9 мільёнаў 395 
тысяч рублёў. А плюс да таго, яш-
чэ прадпрыемства ці ён сам пла-
цяць у Фонд сацыяльнай абаро-
ны насельніцтва 35%, г.зн. яшчэ 
каля 25 мільёнаў. Параўнайце з 
20 базавымі.

Да таго ж міністр працы і са-
цыяльнай абароны Беларусі 
Мар'яна Шчоткіна паабяцала 
«дармаедам» праблемы з выез-
дам за мяжу — у выпадку, калі 
яны не будуць выплочваць па-
датак. Хаця невядома, на каго 
накіраваныя такія меры. Бо калі 
чалавек не мае грошай на той па-
датак, наўрад ці ў яго знойдуц-
ца грошы на замежныя паездкі.

Улад Швядовіч

выканаўцам абавязкаў прэзідэнта 
і віцэ-прэзідэнтам па акадэмічных 
пытаннях. Ён таксама працаваў 
дэканам факультэта мастацтваў 

і навук і дацэнтам філасофіі ў 
Сіэтлскім універсітэце ў Ва-
шынгтоне. 

БелаПАН

Агітацыйны плакат машэраўскіх часоў (1970), прысвечаны 
змаганню з дармаедствам у БССР.
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Як бачыць свет 
«Нацыянальна-вызваленчы 
рух». 

Прадстаўнікі прарасійскага 
«Нацыянальна-вызваленчага 
руху» ў Беларусі расказалі «На-
шай Ніве» пра свой светапогляд. 

Нечаканае прызначанне 
ў Адміністрацыі прэзідэнта. 

Аляксандр Лукашэнка 
азадачыў многіх, прызначыўшы 
першым намеснікам кіраўніка 
Адміністрацыі прэзідэнта мала-
вядомага Канстанціна Марты-
нецкага. Усё ж раней гэтую паса-
ду займалі даволі яркія асобы ў 
беларускім істэблішменце. Гэта і 
Уладзімір Замяталін, і Станіслаў 
Князеў, і Анатоль Рубінаў, і На-
талля Пяткевіч. Да такіх мож-
на аднесці і Аляксандра Радзь-
кова, які пакінуў пасаду ў снежні 
мінулага года, перайшоўшы ў кан-
цылярыю Лукашэнкі. 

Варта заўважыць, што най-
часцей першым намеснікам у 
Адміністрацыі становіцца чалавек, 
неяк звязаны з ідэалогіяй. Сёння 

2 красавіка Аляксандр 
Лукашэнка зрабіў кадравую 
ракіроўку, памяняўшы 
месцамі кіраўнікоў УУС 
Мінскай і Віцебскай 
абласцей. 

Генерал-маёр Віктар Сянько ця-
пер будзе начальнікам упраўлення 
ўнутраных спраў Віцебскага аблвы-
канкама. А генерал-маёр Ігар 
Яўсееў будзе займаць гэткую ж 
пасаду, але пры Мінскім аблвы-
канкаме.

Яўсееву 47 гадоў. Ён нарадзіўся 
ў мястэчку Рось Ваўкавыскага 
раёна. Бацька будучага генерала 
міліцыі быў будаўніком, а маці — 
настаўніцай. Хаця сам міліцыянт 
прызнаваўся, што гадавалі яго ба-
буля з дзядулем. «Быў распешча-
ным і слаба падрыхтаваным да 
жыцця», — так ацэньваў Яўсееў 
перыяд дзяцінства.

Пасля васьмі класаў 
пайшоў вучыцца ў Пружанскі 
сельгастэхнікум. Казаў, што ў 

Акупаваць Беларусь 
у бліжэйшыя год-два заклікае 
сайт расейскіх шавіністаў

Расія мусіць «вярнуць як 
мінімум Украіну і Беларусь» у 
бліжэйшы час, бо менавіта цяпер 
склаліся для гэтага спрыяльныя 
ўмовы, якіх хутка ўжо не будзе, 
піша галоўны рэдактар самага 
вялікага і папулярнага сайта 
расейскіх шавіністаў «Спутнік і 
Погром» Ягор Прасвірнін.

«Год, максімум два — усё, што 
засталося для кідка, далей — 
дзесяцігоддзе эканамічнага 
хаосу, адчайных рэформаў, 
палітычнай барацьбы, можа 
быць, нават грамадзянскай 
вайны», — адзначае Прасвірнін, 
чый сайт друкуе рэзка 
антыбеларускія і антыўкраінскія 
артыкулы.

Аляксандр Гелагаеў

Нацыянальна-вызваленчы рух 
(Национально-освободительное 
движение)

грамадскі «патрыятычны» 
рух, які ўзнік у 2011 годзе ў 
Расіі. Узначальвае яго Яўгеній 
Фёдараў, дэпутат Дзяржаўнай 
думы,  Федэральнага сходу 
РФ чатырох скліканняў, 
старшыня камітэта па 
эканамічнай палітыцы і 
прадпрымальніцтве Дзяржаўнай 
думы, член Цэнтральнай 
палітрады «Адзінай Расеі», 
кандыдат эканамічных навук. 
«Праславіўся» Фёдараў пасля 
сваёй заявы аб тым, што 
вядомаму музыку Віктару Цою 
пісалі тэксты песень у ЦРУ.

Нацыянальна-вызваленчы 
рух выступае за «Рускі свет» 
і традыцыйныя каштоўнасці. 
Удзельнікі руху вераць, што 
СССР быў развалены агрэсіўным 
Захадам, які ўвесь час так ці 
інакш супрацьстаіць «мірнай 
славянскай цывілізацыі». 
Таксама рух падтрымлівае 
сепаратыстаў Данбаса.

Замест ідэолага — «заўхоз»
на непублічны. Немагчыма 
знайсці ніводнага інтэрв’ю гэтага 
чыноўніка.

Вядома, што Канстанцін 
Мартынецкі нарадзіўся ў 1955 
годзе на самай поўначы Беларусі — 
у Гарадку Віцебскай вобласці. Пас-
ля школы працаваў грузчыкам, а 
потым пайшоў на службу ў войска.

Мартынецкі скончыў Віцебскі 
тэхналагічны інстытут лёгкай 
прамысловасці (1981). Мярку-
ючы з біяграфіі — завочна. Бо 
ў гэты час ён ужо працаваў у 
кавальскім цэху МАЗа. Адразу па 
атрыманні вышэйшай адукацыі 
Мартынецкага забралі малод-
шым навуковым супрацоўнікам 
Беларускага навукова-
даследчага інстытута навукова-
тэхнічнай інфармацыі і тэхніка-
эканамічных даследаванняў 
Дзяржплана БССР.

Была ў біяграфіі Мартынецка-
га і старонка працы ў кампартыі. 
Нават болей за тое. Ажно ча-
тыры гады ён быў загадчыкам 
прамыслова-транспартнага 
аддзела Маскоўскага раён-
нага камітэта КПБ Мінска. 
У 31-гадовым узросце 
Мартынецкі пераходзіць на 
працу ў Мінгарвыканкам 
начальнікам упраўлення бытаво-
га абслугоўвання насельніцтва.

Ад часоў незалежнасці 
Канстанцін Мартынецкі трапляе 
ў апарат СНД. Да 2000 года ён быў 
начальнікам адміністрацыйна-
гаспадарчага ўпраўлення, 
кіраўніком спраў Выканаўчага 
сакратарыята СНД. Калі казаць 
груба, то такі чалавек выконвае 
функцыі «заўхоза».

Пасля гэтага Мартынецкі 
пераходзіць на працу ў апарат Са-

вета міністраў, дзе і прабыў амаль 
15 гадоў. Нядоўгі перыяд ён быў 
кіраўніком сакратарыята прэм’ер-
міністра Сяргея Сідорскага.

Урэшце ў 2007 годзе ён быў 
прызначаны кіраўніком апа-
рата Савета міністраў. Гэ-
та адбылося пасля таго, як 
папярэдняга кіраўніка апа-
рата, Валерыя Казакевіча, 
прызначылі старшынёй кан-
цэрна «Белнафтахім».

У студзені 2015-га Канстанціна 
Мартынецкага на пасадзе кіраўніка 
апарата Саўміна замяніў былы 
пасол Беларусі ва Узбекістане 
Ігар Сокал. Можна было думаць, 
што Мартынецкі сыдзе на адпа-
чынак, бо яму ўжо 60 гадоў, але 
якраз у гэты час ён атрымаў прыз-
начэнне на самую высокую пасаду 
ў сваёй кар’еры.

Зміцер Панкавец

за ідэалогію ў Адміністрацыі адказ-
вае Ігар Бузоўскі. Праўда, ён яшчэ 
даволі малады.

Што тычыцца Мартынец-
кага, то гэты чалавек абсалют-

«Беларусь — гэта праект Аўстра-Венгрыі»

Уладзімір Рыжанкоў, 
прадпрымальнік, 
каардынатар руху.

«Усмірыцеля Мінска» Ігара Яўсеева перад выбарамі вяртаюць у сталіцу

той час быў вельмі грамадска 
актыўным.

Спецназ ГРУ і ахова 
Лукашэнкі

У войска Яўсееў трапіў у трэ-
цюю брыгаду спецназа ГРУ 
ВПС (Галоўнага разведвальнага 
ўпраўлення Вайскова-паветраных 
сілаў), якая дыслакавалася ў той 

час у ГДР. Элітныя войскі. Раз-
вал СССР сустрэў участковым у 
Пружанскім РАУСе. Працаваў у 
ахове Лукашэнкі яшчэ ў першыя 
гады прэзідэнцтва.

Усмірыцель  Плошчаў
Але імя Яўсеева на слыху ста-

ла пасля таго, як ён заняў паса-
ду начальніка міліцыі грамад-

скай бяспекі Мінгарвыканкама. 
У непасрэдныя абавязкі Яўсеева 
ўваходзіла сачэнне за масавымі 
акцыямі і іх уціхаміраванне 
(найчасцей шляхам разгону). Не 
цураўся і сам браць удзел у збіцці, 
у тым ліку журналістаў. Яўсееў 
быў адным з галоўных дзейных 
персанажаў падчас самой Плош-
чы-2010. Ён хадзіў на перамовы з 
кандыдатамі ў прэзідэнты. Пасля 
яе Яўсееў трапіў у спісы неўязных 
на тэрыторыю Еўрасаюза пад ну-
марам 84. А вось Лукашэнка за 
Плошчу даслаў Яўсееву ліст 
падзякі.

«Хлопаць можна толькі 
ветэранам»

Пасля Яўсееў быў знач-
ным дзеячам падчас «Стоп — 
бензіну» і маўклівых акцый пра-
тэсту. Каардынаваў і камандаваў 
разгонамі менавіта ён. Перад 
маўклівай акцыяй на Дзень 
Рэспублікі Яўсееў адзначыў, што 
апладзіраваць можна толькі ветэ-
ранам. 

«Міліцыянер — гэта лад 
жыцця»

Яўсееў жанаты, мае траіх дзяцей. 
Кажуць, што фотаздымак сям'і 
стаіць у яго на працоўным месцы. 
Лічыць, што «міліцыянер — гэта 
лад жыцця».

У чэрвені 2013 Яўсеева 
прызначылі кіраўніком Віцебскага 
УУС.  Прыгоды з журналістамі ў 
Яўсеева працягваліся і ў Віцебску. 
Мясцовыя расказваюць, як падчас 
Дня дэсантніка ў 2013-м Яўсееў 
«заламаў» фотакарэспандэнта ад-
ной дзяржаўнай газеты, які здымаў 
затрыманні міліцыяй п'яных 
дэсантнікаў. Праўда, потым гэта-
га ж журналіста ўзнагароджвалі ў 
Віцебскім УУС за добрую працу. 
На гэтым канфлікт быў вычарпаны.

Яўсееў казаў, што Віцебск яму 
падабаецца, бо ў горадзе няма 
мінскай мітусні. Часта з'яўляўся 
ў горадзе разам з жонкай і ма-
лой дачкой. Год таму Лукашэнка 
ўручыў Яўсееву ордэн «За служ-
бу Радзіме» ІІІ ступені.

ЗП

На пытанні адказвалі Уладзімір 
Рыжанкоў, каардынатар руху, і 
Юлія Чырва, яго прэс-сакратарка. 
Цытаты падаюцца без купюр.

«Мы нідзе не зарэгістраваныя. 
Усё робіцца на грамадскіх пачатках, 
па-валанцёрску.   У Расіі нас 260 ты-
сяч чалавек. У Беларусі мы толькі 
пачынаем. Актыўных зусім мала. 

Мы абапіраемся на праваслаўе. 
Гэта асноўная рэлігія рускай 
цывілізацыі, Рускага свету. Але 
галоўнае, каб чалавек прызнаваў, 
што ў 1991 годзе адбыўся перава-
рот, і прызнаваў каланіяльны ста-
тус нашай дзяржавы.

Канстытуцыю нам увогуле 
напісалі ЗША, Ю-Эс-Эйд, я іх так 
называю — амерыканскае пекла. 
Гэта маё вынаходніцтва.

На сённяшні дзень усе 
постсавецкія краіны — калоніі 
ЗША. Ельцына пасадзілі на паса-
ду амерыканцы, як  і Гарбачова. Але 
Пуцін ужо самастойны гулец. Тое, 
што ён узначаліў краіну, — рускі цуд. 

У Беларусі мы падтрымліваем 
Лукашэнку. Яго абраў народ. Дзя-
куючы яго ўласнай ініцыятыве і 
ручному кіраванню атрымалася 
захаваць вытворчасць, бяспеку, 
стабільнасць, гісторыю, памяць 

пра Вялікую Айчынную вайну. 
 Глабальны фонд барацьбы з ВІЧ 

5 гадоў распаўсюджвае метадон. 
ЮНІСЕФ  прасоўвае сэксасвету,  
разбэшчванне непаўналетніх, калі 
ў дзіцячых садках дзяцей навуча-
юць рукаблуддзю, усякім вычва-
рэнствам. Пад выглядам барацьбы 
ў ААН прынялі праграму, калі дзе-
цям з трох гадоў абавязкова вучыц-
ца сэксуальным вычварэнствам! 

«Антымайдан» — бутафорыя, 
якая не ставіць перад сабой кан-
крэтныя мэты. 

80% чыноўнікаў у Расіі працу-
юць на Захад. У прэзідэнта РФ 
правоў нашмат  менш, чым было 
ў старшыні Прэзідыума ў СССР. 
Рэальнай улады ў Пуціна няма. 

калона таксама пранікла, забаро-
на георгіеўскай стужкі — вось пры-
клад. Бээрсээмаўцы — абсалютна 
наіўныя людзі, яны не разумеюць, 
што адбываецца. У Мінадукацыі 
ахарактарызавалі БРСМ так: гэ-
та вялікія дзеці.

Мы не будзем далучацца да 
Расіі, бо мы адна дзяржава. Про-
ста гэтая дзяржава стане іншай, 
калі не будзе пятай калоны. 

Біблія Скарыны была на ру-
скай! Ён сам пісаў: «я — рускі»! 
Вы гісторыю ведаеце? Украіна і 
Беларусь — гэта праект Аўстра-
Венгрыі, накіраваны на супраць-
стаянне Расіі. Штучна стварылі 
нацыяналізм, штучна стварылі 
мову. 

Разведка МІ-6 і банкіры 
арганізавалі Кастрычніцкую рэва-
люцыю.  І гэта цуд, што з’явіўся па-
трыёт — Сталін, які адмяніў абор-
ты і зладзіў чыстку пятай калоны.

Нават запрыгоньванне сялян па-
чалося пасля таго, як Пётр І пры-
вёз заходнюю культуру. Да гэтага 
яно было немагчымым. 

 Нямцова забілі амерыканцы, 
каб зладзіць «аранжавы пера-
варот». І СМІ пастаянна пра гэ-
та казалі, каб людзі выйшлі на 
вуліцы, але людзей не хапіла. 

Ваш рэдактар не прапусціць ні 
слова з таго, што мы зараз кажам».

Гутарыў Улад Швядовіч

А Мядзведзеў быў кампраміснай 
фігурай паміж прапуцнскімі сіламі 
і амерыканцамі. Гэта не да канца 
пуцінскі праект.

Нам рэкамендавалі далучыцца 
да БРСМ. Але іх парадак дня з на-
шым троху не супадае. І да іх пятая 
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рэпартаж

Карэспандэнты «НН» 
праехалі па памежных 
гарадах і спыталі пра гэта 
ў мясцовых жыхароў. 

«Крымнаш» разам з падзеннем 
цэнаў на нафту і санкцыямі За-
хаду моцна ўдарылі па расійскай 
эканоміцы. Сёлета ў студзені 
заробкі «чыстымі» на Сма-
леншчыне зваліліся ніжэй за $280. 
Упершыню ад часоў незалежнасці 
сярэдні заробак і пенсія ў Беларусі 
аказаліся вышэйшымі, чым ва 
ўсходняга суседа.

«Дзе жывецца лепш, у Беларусі 
ці ў Расіі?» — вырашылі запытац-
ца карэспандэнты «Нашай Нівы» 
ў жыхароў памежных расійскіх 
гарадоў.

Наш маршрут — паўкола паміж 
Клімавічамі і Оршай з заездамі ў 
расійскія Рослаў і Смаленск.

Кантроль ёсць, хай 
і сімвалічны

На трасе паміж Клімавічамі і 
расійскімі Шумячамі машыну 
спыняе малады памежнік: «Пра-
верка пашпартоў. Калі ласка, ва-
шыя дакументы».

Расейцы на сваім пасту правяра-
юць усіх, хто заязджае ў іх краіну, 
а беларусы на сваім — тое, што 
знаходзіцца ў багажніках.

Мяжа паміж краінамі 
сімвалічная. На беларускім баку 
стаіць металічная крыжападоб-
ная канструкцыя, на супрацьле-
глым — ярка расфарбаваная арка 
з праваслаўнымі цыбулінкамі на 
версе. Раней пад аркай віселі тры 
званы, але… Метал, які застаецца 
без нагляду, тут хутка знаходзіць 
новага гаспадара. Цяпер ад званоў 
засталіся толькі рознакаляровыя 
стужачкі.

Чаму ў Беларусі чыста?
Правінцыйны Рослаў — рай-

цэнтр на 50 тысяч чалавек. «Дык 
дзе жывецца лепш?» — пытаемся 
ў мясцовых жыхароў. Пабачыўшы 
відэакамеру, людзі літаральна ад-
скокваюць убок. У Беларусі звы-
чайна адмаўляецца гутарыць 
з журналістамі кожны трэці-
чацвёрты, дый той часцяком 
просіць прабачэння. А на ўсходзе 
добра калі пагодзіцца выказаць 
свае думкі адзін з дзесяці.

«Без Расіі ўсе прападуць: і Бела-
русь, і Украіна. Расія — гэта маці-
карміліца», — кажа немалады муж-
чына.

«Вядома ж, у Расіі лепш. Гэ-
та большая краіна, і тут больш 

Дзе жывецца лепш: 
у Беларусі ці ў Расіі?

Прадукт Расія Беларусь
Малако 3%, 1л 6300 8350
Бульба, 1 кг 6300 5800
Яблыкі, 1 кг 15350 13900
Яйкі С-1, 10 
шт.

12950 13200

Апельсіны, 1 кг 12950 13900
Бананы, 1 кг 16400 23900
Бройлер, 1 кг 26700 29900
Алей, 1 л 21300 19900
Батон, 0,4 кг 4600 4650
Хлеб, 0,3 кг 4850 5300
Мінтай, 1 кг 34750 37900
Філе мінтая, 
1 кг

51500 49900

Мінеральная 
вада, 1 л

4900 4200

Сок «Добрый» 
(яблык), 1 л

18600 12950

Цукар, 1 кг 11800 10300
Грэчка, 0,8 кг 11500 13500
«Снікерс су-
пер», 1 шт

10650 9250

Піва, 0,5 л 8000 9500

бяспека пазбавіцца пасведчання 
кіроўцы.

«Магніт» з «Еўраоптам» 
зраўняліся

Розніца ў штрафах вялікая, а 
што з цэнамі? Раней беларускія 
бабулі штодня прадавалі на рын-
ку ў Смаленску нашыя прадукты. 
Цяпер плынь прадаўцоў паменела.

Мы параўналі цэны ў дзвюх 
сетках супермаркетаў, у 
расійскім «Магніце» і беларускім 
«Еўраопце» (глядзі табліцу). У 
сваіх краінах крамы лічацца най-
больш эканомнымі.

Як вынікае з табліцы, цэны 
амаль выраўняліся. Сэнсу ў пра-
дуктовых шоп-турах да суседзяў 
не засталося.

Што ў Расіі значна танней, 
дык гэта паліва. Літр 92-га на 
смаленскіх запраўках каштуе ка-
ля 8400 рублёў у пераліку на на-
шы, салярка і АІ-95 — па 9000 
рублёў. Гэта на траціну танней, 
чым у Беларусі, і гэтым карыста-
юцца жыхары памежных рэгіёнаў.

У інтэрнэце працягваюц-
ца дыскусіі, які бензін варта 
заліваць: 92 ці 95? Што ж, колькі 
спецыялістаў, столькі і меркаванняў.

Але розніца паміж беларускімі 
і расійскімі запраўкамі адра-
зу кідаецца ў вочы. Па ацэнках 
работнікаў нашых АЗС, пры-
кладна кожны чацвёрты ўласнік 
бензінавых машын залівае сабе 
больш дарагі АІ-95. Такую пара-
ду дае кіраўніцтва па эксплуатацыі 
большасці сучасных аўто.

Пад’язджаючы да запраўкі «Рас-
нафты» ў Рославе, звяртаеш увагу 
на доўгую чаргу машын. Мо з дзя-
сятак аўто чакаюць месца ля кало-
нак з 92-м. А па 95-м — ніводнага. 
Не будзеш жа ліць у старую «Ла-
ду» «элітнае» паліва…

Што замінае падняцца 
з калень?

Едзем у Смаленск і слухаем дыск 
Васі Абломава, які спявае пра суро-
вую расійскую рэчаіснасць: «Россіі 
подняться с колен мешает одно із 
колен. Мы рубім его топором, мы 
ждём перемен», — жартуе ён.

І ўсё ж, што замінае Расіі 
ўзняцца з калень? Вырашаем да-
ведацца адказ на гэтае пытанне ў 
жыхароў Смаленска.

«Не піць і не курыць. І яшчэ ма-
там не лаяцца, — раіць малады ча-
лавек. — Расія на каленях, бо гро-
шай ні храна няма. Багатыя толькі 
некаторыя людзі, якія высока 
сядзяць».

«Нас прырода адарыла ўсім, а 
мы чамусьці прагінаемся. Трэба пе-
растаць шукаць ласкі ў Захаду! — 
даводзіць п’яны пенсіянер, які ця-
пер стаў героем інтэрнэту. — А то 
так атрымалася, што мы залежныя 
ва ўсім, што гэта такое?»

Старэйшае пакаленне бачыць 
перспектыву ў сельскай гаспа-
дарцы. «Ганьба, што мы морк-
ву ды бульбу з Турцыі прывозім, 
мы, Расія, якая ўвесь Савецкі Са-
юз карміла! Гэты год увогуле будзе 
галодным у Расіі, выжывуць толькі 
тыя, хто бліжэй да зямлі».

«Трэба пачынаць з чыноўнікаў 
і іх хабараў», — раіць мужчына. 
«Мы ніколі не будзем на каленях. 
Мы ж рускія, мы заўсёды перама-
гаем», — перабівае яго жонка.
Ягор Марціновіч, Наста Храловіч, 

фоты Ірыны Арахоўскай

магчымасцяў. Калі б у Беларусі 
было лепш, то мы б да вас ехалі 
ўладкоўвацца на працу, а не вы да 
нас, як цяпер», — мяркуе маладая 
пара.

Аднак аптымістычна да сваёй 
краіны ставяцца не ўсе.

«Дарогі ў Беларусі лепшыя, 
вёскі лепшыя, чысціня… Можа, вы 
так прывучаныя, усё ж менталітэт 
іншы. Вось так закладзена ў нас: 
ідзём і смецце кідаем, чаму так? У 
Беларусі ж не кідаюць», — кажа 
сталы мужчына.

Малады хлопец крытыкуе расійскае 
кіраўніцтва: «Тут улады кепскія. 
Злодзеі, махляры, карупцыя…»

Але абодва тлумачаць белару-
скую дагледжанасць пільным кан-
тролем з боку дзяржавы: маўляў, «у 
вас з гэтым больш строга».

«Няма ў вас такога… э-э-э… 
срачу», — кажа сталая жанчы-
на, азіраючыся па баках. Смецце 
ў цэнтральным парку Рослава не 
прыбіралі ўжо даўно.

У каменнай скульптуры мяд-
зведзя, якая тут жа стаіць, адбітая 
палова морды. З ледзь ацалелага 
вока цячэ ярка-чырвоная фарба.

«Я вам напішу чэк»
Наступны прыпынак — у 

Стадолішчы. Мясцовыя жыха-
ры кажуць, што назва прыдарож-
нага мястэчка ўтварылася ад «ста 
далінаў». Навукоўцы ж схіляюцца 
да звычайнай беларускай «стадо-
лы».

Спыняемся на абед у кавярні 
«Твіста». Звычайная вясковая ка-
вярня, у якой днём няма ніводнага 

кліента, а пад вечар збіраецца мо-
ладзь на дыскатэку пад люстэр-
кавым шарам. Гатуюць доўга, 
ежа нясмачная, а ў яешні на зуб 
трапляе шкарлупіна… «Калі ла-
ска, чэк», — просім у афіцыянткі. 
«Блін. Ну ладна, напішу вам за-
раз», — незадаволеная яна. «У сэн-
се «напішу»? Дайце звычайны ка-
савы чэк», — не разумеем мы. «А ў 
нас няма касавага апарата», — тлу-
мачыць афіцыянтка.

У беларускіх вясковых кавяр-
нях таксама бывае, што каса зня-
тая ці апарат знаходзіцца на рамон-
це, але цымус сітуацыі ў тым, што 
ў кавярні «Твіста» ў Стадолішчах 
касавага апарата няма ў прынцыпе.

У інтэрнэце згадка пра гэтую ка-
вярню толькі адна, за 2013 год. Але 
і ў той гісторыі фігуруе адсутнасць 
касавага апарата. «Ты разумееш, 
што ты зараз сапсаваў настрой 
маім супрацоўнікам, а ім яшчэ суткі 
працаваць? — заявіла тады дырэк-
тарка незадаволеным кліентам-
замежнікам і папярэдзіла: — А ты 
не баішся, што я зараз пазваню 
куды трэба і цябе на трасе з тваімі 
беларускімі нумарамі будуць спы-
няць усе мянты, а то і дагоняць ды 
пераламаюць ногі?»

Беспакараныя 80 км/г
Прэтэнзіі да занядбаных 

расійскіх дарог застаюцца 
актуальнымі ў правінцыі, але 
чым бліжэй да вялікіх гарадоў, 
тым пакрыццё лепшае. Апошнія 
кіламетры паміж Рославам і Сма-
ленскам — раўнюткая чатырохпа-
лосная шаша, хоць і ідзе праз на-
селеныя пункты. Нягледзячы на 
абмежаванні, аўто не скідваюць 
хуткасць нават на пешаходных 
пераходах. 

Ва ўсёй Еўропе, клапоцячыся 
пра здароўе пешаходаў, дазваляюць 
ехаць у гарадах не хутчэй за 50 км/г, 
дзе-нідзе не штрафуюць за 60 км/г. 
У Расіі ж беспакарана можна ездзіць 
80 км/г! А штраф за разгон у го-
радзе да 100 км/г — усяго 125 тысяч 
беларускіх рублёў у эквіваленце, і 
ніякай далейшай адказнасці.

У Беларусі ж за такое парушэнне 
давядзецца заплаціць у 5—15 разоў 
больш, а пры паўторным ёсць не-

У каменнага 
мядзведзя 

адбілі палову 
морды. З вока 

цячэ ярка-
чырвоная 

фарба

Цэнтральную плошчу 
Рослава вонкава 
не адрозніш ад суседніх 
беларускіх Клімавічаў 
і Хоцімска.

Хто забраў званы?

Чым не сімвал Расіі?
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гаспадарка

Рэйтынг перспектыўных 
прадпрымальнікаў. 

Агенцтва стратэгічнага і 
эканамічнага развіцця скла-
ла рэйтынг перспектыўных 
прадпрымальнікаў Беларусі, 
якія развіваюць праекты ў роз-
ных індустрыях і ў розных краінах.  
Многія з іх ужо мільянеры, іншыя 
пакуль толькі набіраюць абароты. 
Умовы для ўключэння ў спіс — 
быць грамадзянамі Беларусі, не 
старэйшымі за 30 гадоў. 

1. Андрэй Шымановіч
27-гадовы бізнэсмен, які 

скончыў прэстыжны Лонданскі 
ўніверсітэт каралевы Марыі, жы-
ве ў Вялікабрытаніі і займаецца 
венчурнымі інвестыцыямі. Што гэ-
та значыць?

Бізнэсмена затрымалі 
па справе васьмігадовай 
даўніны. 

31-гадовы бізнэсмен Віктар Пра-
капеня нечакана стаў фігурантам 
крымінальнай справы. Мільянеру 
пагражае да сямі гадоў турмы з 
канфіскацыяй маёмасці.

Як выявілася, Пракапеня быў за-
трыманы яшчэ 18 сакавіка. З та-
го часу яго трымаюць у следчым 
ізалятары на Валадарцы.

Што ставяць у віну Пракапеню? 
«Займаўся прадпрымальніцкай 
дзейнасцю ў сферы продажу 
IT-тэхналогій без адпаведнай 
дзяржаўнай рэгістрацыі як суб’екта 
гаспадарання», — паведаміў След-
чы камітэт. У выніку бізнэсмен 
нібыта атрымаў прыбытак у па-
меры $650 тысяч.

Былы партнёр мільянера, Юрый 
Гурскі, патлумачыў у інтэрв’ю 
«Камсамольскай праўдзе», што 
сутнасць прэтэнзій следчых 
адносіцца да 2006 года.

Пракапеню тады было 23 га-
ды, але ён ужо быў уласнікам 
бізнэсу. Адзін з ягоных работнікаў 

падпрацоўваў на баку. Супраць гэ-
тага чалавека з цягам часу завялі 
крымінальную справу, а цяпер 
вырашылі арыштаваць яшчэ і 
Пракапеню. «Віктар ведаў пра 
гэтую справу, нікуды не хаваўся, 
хоць у яго быў офіс у Лондане і ён 
мог з’ехаць, але ён жыў у краіне. 
Пакуль гэта выглядае так, што ён 
павінен адказваць за дзеянні свай-
го падначаленага», — кажа Юрый 
Гурскі.

Паводле інфармацыі 
заснавальніка Tut.by Юрыя 
Зісера, Пракапеню ставяць у віну, 
што той падначалены дзяліўся з 
ім сваімі даходамі. «У Пракапені 
былі мільённыя праекты, займацца 
дробным рэкетам, вымагаючы ха-
бар ад уласных супрацоўнікаў, яму 
сэнсу не было», — упэўнены Зісер.

Віктар Пракапеня займае 47-е 
месца ў рэйтынгу самых паспя-
ховых і ўплывовых бізнэсменаў 
за 2013 год.

Ён скончыў ЕГУ (спецыяль-
насць «веб-дызайн»), калі той 
яшчэ знаходзіўся ў Мінску, юры-
дычны факультэт БДУ, БДУІР (за-
вочна), бізнэс-школу Інстытута 
прыватызацыі і менеджмен-

ту, а пасля яшчэ і Вышэйшую 
школу бізнэсу Стэнфардскага 
ўніверсітэта.

Ягоная кампанія Viaden Media ў 
2006 занялася распрацоўкай пра-
грам для мабільнікаў. Неўзабаве 
яна была зарэгістраваная 
як рэзідэнт Парка высокіх 
тэхналогій.

Кампанія здабыла папуляр-
насць праз праграмы ў сферы 
аховы здароўя. Яны дапамаглі 
карыстальнікам, якія займаюц-
ца фітнэсам ці качаюцца ў трэ-
нажорных залах. Іншы кірунак 
дзейнасці — стварэнне анлайн-
казіно. У 2011  Пракапеня прадаў 
кампанію ізраільскаму мільярдэру 
Тэдзі Сагі. Сума ўгоды не разга-
лошвалася.

На атрыманыя грошы Пра-
капеня заснаваў кампанію 
EXP (Capital). Беларусы сталі 
распрацоўваць праграмы для 
фінансавага рынку. Кліентамі 
кампаніі сталі сусветныя банкі і 
біржы.

Акрамя таго, бізнэсмен уклаўся 
ў дэвелаперскі бізнэс, набыўшы 
аб’екты камерцыйнай нерухомасці 
ў цэнтры Мінска.

Мільянера Віктара Пракапеню 
кінулі на Валадарку

Хто яны, беларускія маладыя мільянеры?
2. Пётр Скаромны

У 2007 Скаромны 
заснаваў кампанію Apalon, якая 
спецыялізавалася на распрацоўцы 
праграм для гульняў і праграм для 
мабільных тэлефонаў. У ЗША 
тым часам быў прэзентаваны 
першы «Айфон» — рэвалюцый-
ны мабільнік, які змяніў свет.

Каб выратаваць калегу, кіраўнікі 
IT-кампаній падрыхтавалі зварот 
да Аляксандра Лукашэнкі.

«Раптоўнае знікненне Пракапені 
са зносінаў з яго замежнымі 
партнёрамі праз арышт па недака-
заным яшчэ злачынстве 6-8-гадо-
вай даўніны і агульная рэакцыя ІТ-
супольнасці прывядзе да таго, што 
ўжо ў бліжэйшыя дні замежныя 
партнёры многіх беларускіх ІТ-
кампаній могуць замарозіць дзе-

лавыя аперацыі з Беларуссю», — 
папярэджваюць бізнэсмены і про-
сяць хаця б змяніць Пракапеню ме-
ру ўтрымання.

«Урон іміджу краіны ўжо нанесе-
ны. Шкада, што ва ўладзе не хапіла 
мазгоў падумаць пра шматмільённыя 
наступствы. Не здзіўлюся, калі 
дзясяткі ІТ-бізнэсменаў і тысячы 
праграмістаў сёлета эмігруюць», — 
каментуе сітуацыю Юрый Зісер.

Ягор Марціновіч

Шымановіч — сузаснавальнік 
фонду WeRocks, які мае офісы 
ў Лондане і амерыканскай 
Каліфорніі. Разам з партнёрамі 
ён выбірае перспектыўныя праек-
ты (стартапы) і ўкладае ў іх сродкі 
фонду. Справа рызыкоўная, бо, па 
амерыканскай статыстыцы, рэаль-
ны прыбытак прыносіць толькі 
кожны дзясяты стартап.

Венчурныя інвестары такса-
ма дапамагаюць праектам вы-
значыцца са стратэгіяй развіцця 
і аптымізаваць выдаткі. Пакуль 
фонд Шымановіча ўклаўся ў 7 
амбіцыйных стартапаў. А цяпер 
WeRocks заканчвае фарміраванне 
чарговага венчурнага фонду з 
аб'ёмам інвестыцый $250 мільёнаў.

Скаромны хутка адрэагаваў 
на папулярнасць «Айфонаў» і 
пераключыўся на распрацоўку 
дадаткаў для гэтых статусных 
тэлефонаў. За час працы Apalon 
выпусціў больш за 50 праграм, 
якія ўсталявалі 200 мільёнаў 
карыстальнікаў па ўсім свеце.

Напрыклад, Speak & Translate 
дазваляе размаўляць з мабільнікам 
на 42 мовах свету, а той на хаду пе-
ракладае словы на іншыя мовы. 
Усталяваць такую праграму каш-
туе $10. Праўда, беларуская мова 
пакуль даступная толькі для тэк-
ставага, а не галасавога перакладу.

Сярод іншых распрацаваных 
дадаткаў — калькулятар, прагра-
ма для зручнага прагляду часу і 
прагнозу надвор’я… Гэтыя прагра-
мы таннейшыя, за іх просяць $1—2.

Беларускіх распрацоўшчыкаў 
заўважылі амерыканцы. Тамтэй-
шая кампанія летась выкупіла 
Apalon. Сума ўгоды не раскрыва-
ецца.

Скаромнаму 30 гадоў, і яго-
нае імя добра вядомае ў свеце 
інфармацыйных тэхналогій.

3. Антон Ярашук
29-гадовы праграміст — 

заснавальнік кампаніі Vizor 
Interactive, якая распрацоўвае 

гульні для мабільнікаў і сацы-
яльных сетак. Самая папулярная 
гульня кампаніі — «Зомбі ферма». 
У прыгоды зомбі, які можа стаць 
чалавекам, гуляюць 10 мільёнаў 
чалавек! Сярод іншых гульняў 
кампаніі «Кландайк: зніклая экс-
педыцыя» і «Вернасць: рыцары і 
прынцэсы».

4. Павел Гільман
27-гадовы Павел — 

шматпрофільны бізнэсмен з лон-
данскай прапіскай. Ён паспя-
хова кіруе групай кампаній на 
брытанскім рынку нерухомасці. 
Яго рыэлтарскае агенцтва Ready-
flats Ltd асабліва папулярнае сярод 
рускамоўнага насельніцтва Лонда-
на. Стратэгія развіцця бізнэсу — 
адкрыццё прадстаўніцтваў ва 
ўсіх буйных гарадах свету (пер-
шым стаў Рым). Таксама група 
кампаній займаецца рэканструк-
цыяй і будаўніцтвам жылых шмат-
павярховых і прыватных дамоў на 
тэрыторыі Вялікабрытаніі.

Павел актыўна інвестуе ў 
біятэхналогіі. Адзін з яго актываў — 
Kaddish Ltd, міжнародная навукова-
тэхналагічная кампанія, якая 
спецыялізуецца на агракансалтын-
гу і ўзбагачэнні харчовых прадуктаў і 

кармоў для сельскагаспадарчых жы-
вёл. У 2013 годзе была заснаваная 
кампанія Stoller Ukraine ў Кіеве, якая 
аказвае паслугі па індывідуальнай 
распрацоўцы тэхналогій павелічэння 
ўраджайнасці сельскагаспадарчых 
культур ва Украіне.

Акрамя таго, Павел з'яўляецца 
заснавальнікам медыя-прадакшн 
кампаніі Hilberg Limited, а такса-
ма членам апякунскай рады і журы 
Лігі КВЗ і конкурсу прыгажосці 
«Міс СССР» у Вялікабрытаніі.

5. Мікіта Мікада
28-гадовы беларус цяпер 

жыве ў Сан-Францыска. Мікіта — 
сузаснавальнік стартапа PandaDoc і 
кампаніі Quote Roller.

У 2013 годзе ягоны стартап 
PandaDoc прыцягнуў $655 тыс. 
Цяпер PandaDoc знаходзіцца 
ў фазе імклівага росту. Прагра-
ма дазваляе аптымізаваць працу 
з дакументамі, адна з карысных 
функцый — выкарыстанне элек-
троннага подпісу.

«Мы выбіралі не краіну — мы 
выбіралі менавіта Сіліконавую 
даліну. Гэта Мекка ўсіх ІТ-кампаній. 
Асабіста мне тут прасцей вучыцца і 
знаходзіць тое, што ўжо зрабілі, а не 
вынаходзіць нанова. Жонка адразу 
пагадзілася», — казаў Мікіта пасля 
пераезду разам з камандай і жонкай 
у Сан-Францыска.

6. Уладзімір Халязнікаў
30-гадовы беларус летась 

стаў гендырэктарам міжнароднага 
інтэрнэт-холдынга KupiVIP, які 
знаходзіцца ў Маскве. Раней 

Халязнікаў быў аперацыйным ды-
рэктарам гэтай кампаніі.

KupiVIP — гэта элітныя інтэрнэт-
крамы, мадэльнае агенцтва і партал 
аб модзе. Прадстаўніцтвы кампаніі 
адкрыты ў Лос-Анджэлесе, 
Берліне, Мілане і Парыжы.

7. Кірыла Чыкеюк
28-гадовы Кірыл і яго пар-

тнёр Арцём Ставенка ў 2012 годзе 
заснавалі ў Вялікабрытаніі стар-
тап Kino-mo, які прапануе паслугі 
па размяшчэнні інавацыйнай рэкла-
мы на колах ровара.

Са сваім праектам хлопцы сталі 
пераможцамі тэлешоу «Dragons 'Den» 
на BBС, у рамках якога члены журы — 
буйныя інвестары і бізнэс-анёлы, кан-
тактуюць з маладымі вынаходнікамі. 
Затым прымаецца рашэнне, ці варта 
ўкладаць у праекты грошы. Але бе-
ларус адмовіўся ад $130 тысяч на ка-
рысць самастойнага развіцця.

Нядаўна Кірыла абараніў дысер-
тацыю ў Оксфардскім універсітэце 
і стаў доктарам навук.

ЯМ; Агенцтва стратэгічнага 
і эканамічнага развіцця для 

probusiness.by

Поўны спіс 30 прадпрымальнікаў 
чытайце на NN.by
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палітыка

На пашыраным пасяджэнні 
палітычнай камісіі Партыі БНФ 
было прынята рашэнне падтры-
маць актывістку кампаніі «Гава-
ры праўду» Таццяну Караткевіч 
у якасці адзінага кандыдата ад 
апазіцыйнай кааліцыі «Народ-
ны рэферэндум» на выбарах 
прэзідэнта ў 2015 годзе.

Пра гэта паведаміў намеснік 
старшыні Партыі БНФ Рыгор 
Кастусёў. «У часе палітычнай 
кампаніі і правядзення перадвы-
барчай агітацыі Партыя БНФ будзе 
канцэнтравацца на пытаннях аба-
роны незалежнасці і рэалізацыі 
праграмных палажэнняў Бела-
рускага Народнага Фронту», — 
адзначыў Кастусёў.

Вігаўдас Ушацкас кажа, што 
пастаўкі зброі Украіне былі 
б рызыкоўным крокам, калі 
мець на ўвазе магчымы 
адказ з боку Расіі. 

У апублікаваным у панядзе-
лак інтэрв’ю літоўскай дзела-
вой газеце Verslo zinios дыпламат 
сказаў, што, прымаючы рашэнне 
пра ваенную падтрымку, асобныя 
краіны павінны з усёй адказнас-
цю ўзважыць магчымыя дзеянні 
Масквы.

«Наколькі я разумею, 
адміністрацыя ЗША занепакое-
ная тым, якія будуць наступствы, 
калі будзе аказаная ваенная да-
памога, вайсковая тэхніка, якім 
можа быць адказ Расіі і як кан-
крэтна ён выявіцца на тэрыторыі 
Усходняй Украіны», — сказаў га-
зеце Ушацкас.

«Гэта вельмі сур’ёзныя пытанні, 
бо рызыка і пагрозы рэальныя», — 
дадаў былы міністр замежных 
спраў Літвы.

Літва публічна, аднак без 
падрабязнасцяў пацвердзіла, 
што перадала Украіне элементы 
ўзбраення. Прэзідэнт і прэм’ер-

міністр Літвы не раз публічна 
заклікалі краіны Захаду дапамаг-
чы Кіеву зброяй.

Самая ўплывовая краіна ЕС — 
Германія — выказваецца су-
праць паставак зброі. Кіраўнік 
МЗС Франк-Вальтэр Штайнма-
ер нядаўна папярэдзіў, што ў вы-
падку аказання Кіеву дапамогі 
вайсковымі сродкамі, «канфлікт 
можа быць пераведзены ў новую 
фазу» і можа разгарэцца «небя-
спечная пастаянная эскалацыя 
паміж Украінай і Расіяй».

Кангрэс ЗША выказваецца 
за пастаўкі зброі, сцвярджаючы, 
што гэта дапаможа ўраду Украіны 
«абараніць сваю суверэнную тэры-
торыю ад несправакаванай і праця-
глай агрэсіі Расійскай Федэрацыі». 
Прэзідэнт ЗША Барак Абама па-
куль устрымліваецца ад паста-
вак зброі, але не выключае такой 
магчымасці ў будучыні.

Захад сцвярджае, што Расія па-
сылае ўзбраенні і вайскоўцаў у да-
памогу сепаратыстам, што ваююць 
на ўсходзе.

Па словах В. Ушацкаса, 
ЕC павінен падтрымліваць 
эканамічныя і палітычныя рэ-
формы ва Украіне, стабілізаваць 

Лукашэнка: Без 
амерыканцаў ва Украіне 
немагчымая ніякая 
стабільнасць

«Больш за ўсё насцярожвае 
тое, што да гэтага працэсу ад-
крыта не былі падключаныя 
Злучаныя Штаты Амерыкі, — 
заявіў Лукашэнка. — Я лічу, што 
без амерыканцаў ва Украіне не-
магчымая ніякая стабільнасць. 
І сустракаючыся ў апошні час 
з прадстаўнікамі Злучаных 
Штатаў Амерыкі, афіцыйнымі 
прадстаўнікамі, якія у нас бывалі, 
я настойліва даводзіў да іх гэ-
ты пункт гледжання, заяўляючы 
пра тое, што я не ведаю, чаго хо-
чуць амерыканцы тут, ва Усходняй 
Еўропе, ва Украіне ў прыватнасці, 
але калі амерыканцы хочуць, каб 
тут быў мір і стабільнасць, яны не-
адкладна павінны далучыцца да гэ-
тага працэсу», — заявіў Лукашэн-
ка ў інтэрв’ю амерыканскаму ме-
дыяхолдынгу «Блумберг».

На старонцы жонкі Матаролы «Укантакце» з'явілася фота, дзе яе 
муж сядзіць за сталом з афіцэрскімі пагонамі падпалкоўніка і тузінам 
медалёў на грудзях.

Варта адзначыць, што згодна з артыкулам у «Вікіпедыі», Матаролу 
32 гады. Ён родам з Расіі і ў складзе федэральных войскаў браў удзел 
у чачэнскіх войнах. Пры гэтым ягоная найвышэйшая вайсковая паса-
да да канфлікту ва Украіне — гэта намеснік камандзіра ўзвода. 

Арцём Гарбацэвіч

З адпаведнай заявай 
выступіла яе кампанія «Наш 
дом». 

Раней Карач разглядала маг-
чымасць удзелу ў прэзідэнцкай 
кампаніі. Аднак цяпер кіраўніца 
кампаніі «Наш дом» прыйшла да вы-
сновы, што выбары стануць толькі 
«тэхнічным момантам» і сур’ёзна да 
іх людзі ставіцца не будуць.

«Для «Нашага дома» важна гу-
ляць па сваіх правілах і самім 
фармаваць уласны сцэнар, а не 
ўдзельнічаць у чужым. Актыўна 
ўдзельнічаючы ў выбарах, мы гу-
ляем па чужым сцэнары, — гаво-
рыцца ў заяве. — Актыўны ўдзел у 
выбарах не з'яўляецца адказам ні на 
адзін выклік, якія стаяць перад бе-
ларускай грамадзянскай супольнас-
цю сёння», — лічыць «Наш дом». 

«Наш Дом» заяўляе, што 
«структура, якая вылучае свай-
го кандыдата на прэзідэнцкія вы-

Старшыня 
Белтэлерадыёкампаніі даў 
адказ на зварот Партыі 
БНФ. 

Сойм партыі заклікаў «раз-
гледзець мэтазгоднасць спынення 
трансляцыі расейскіх навіновых і 
інфармацыйна-публіцыстычных 
праграмаў на каналах АНТ, РТР 
і НТВ да поўнага ўрэгулявання 
канфлікту на паўднёвым усходзе 
Украіны».

Старшыня БНФ Аляк-
сей Янукевіч пераконваў, што 
расійская прапаганда супярэчыць 

заканадаўству Беларусі і поглядам 
Аляксандра Лукашэнкі.

Давыдзька адказаў, што 
Белтэлерадыёкампанія ад пачатку 
канфлікту ва Украіне «максімальна 
карэктна падыходзіць да асвят-
лення адпаведнай тэматыкі ў 
інфармацыйных і аналітычных 
праграмах тэлеканала НТВ».

Больш за тое, старшыня 
Белтэлерадыёкампаніі запэўніў, 
што «тэлеканал «НТВ-Беларусь» 
стараецца максімальна змякчыць 
прапагандысцкую рыторыку 
расійскага канала НТВ у частцы 
так званых спецыяльных выпускаў, 
журналісцкіх расследаванняў, 

Давыдзька: Мы стараемся 
змякчыць прапагандысцкую 
рыторыку НТВ

Партыя БНФ падтрымала 
вылучэнне Таццяны 
Караткевіч 

аналітычных праграм і сюжэтаў, 
якія могуць спрыяць распальван-
ню міжнацыянальнай варожасці».

Тэлеканал «НТВ-Беларусь», які 
рэтранслюе расійскі НТВ, уваходзіць 
у структуру Белтэлерадыёкампаніі.

ЗП

Цытата Пасол ЕС у Расіі: Давайце прызнаем,  
мы не пойдзем ваяваць і паміраць за Украіну

краіну, але адначасова трэба «быць 
рэалістамі і шукаць агульныя па-
дыходы, як можна пры дапамозе 
перамоваў з Расіяй спыніць эска-
лацыю канфлікту», уключаючы 
перамовы аб пастаўках зброі.

«Трэба прызнаць, што мы не 
пойдзем ваяваць і паміраць за 
Украіну і мы не пойдзем мяняць 
Расію, бо мы гэтага не зробім», — 
сказаў дыпламат.

Delfi.lt

Вольга Карач не будзе балатавацца 
ў прэзідэнты, бо яе «не падтрымае Расія»

тый беларускім грамадзянам на 
перыяд трансфармацыі Беларусі».

«Мы лічым, што ў гэтых выба-
рах «Наш дом» можа ўдзельнічаць 
толькі ў выпадку, калі ён будзе пад-
трыманы Расеяй», — заявіла Карач 
у інтэрв'ю радыё «Свабода».

— Цяпер сітуацыя складаецца 
так, што ў Беларусі можа пера-
магчы адзін кандыдат, але гэта не 
Аляксандр Лукашэнка. Гэта кан-
дыдат, якога падтрымае Уладзімір 
Пуцін», — думае Карач.

«Але я лічу гэтую сітуацыю 
неймавернай, бо не бачу рацыі, 
дзеля якой Пуцін падтрымаў бы 
«Наш дом». Бо ў нас ёсць мараль-
ныя каштоўнасці, супрацьлеглыя 
інтарэсам Расеі.

Таму не лічу лагічным тое, што 
Расея можа нас падтрымаць. Але 
тэарэтычна, у выніку «мазгаво-
га штурму» ў арганізацыі, мы гэ-
та абмяркоўвалі, што ёсць толькі 
адна гэтая ўмова», — кажа Карач.

Сяргей Гезгала

бары—2015, павінна даць цвёр-
дыя гарантыі беларускаму наро-
ду, што жыццё людзей не пагор-
шае пасля таго, як Аляксандр Лу-
кашэнка сыдзе, г.зн. у першую чар-
гу, не будзе вайны (грамадзянскай 
або з якой-небудзь краінай), ма-
савага беспрацоўя і абвалу цэн». 
Пры гэтым, гаворыцца ў зая-
ве, «Наш дом» з усёй адказнас-
цю ўсведамляе, што мы не мо-
жам даць такіх цвёрдых гаран-

Шалёныя сацыяльныя ліфты 
«Наваросіі»: з аўтамыйшчыка 
ў падпалкоўнікі

Фотафакт
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У рэдакцыю «НН» звярнуўся 
чытач з Гомеля Яўген, які 
заўважыў, што мясцовы Red 
Pub 3 красавіка праводзіць ве-
чарыну «Рускі дух». 

«Мы робім калектыўны 
хоп-хэй-лала-лэй на самай 
душэўнай і роднай дыскатэцы 
«Рускі дух», — пішацца на ста-
ронцы вечарыны ва «Укантак-
це». — Лекавая вадчэла ў дуэ-
це з гурочкам салёным дадасць 
усім сілаў і энергіі! Усё будзе 
па старой традыцыі: дзеўкі — 
гарачыя, мужыкі — шчодрыя, 
песні — усім вядомыя».

Высвятляецца, што такія ве-
чарыны ў Гомелі праходзяць 
ужо не ўпершыню. Папярэд-
няя прайшла 20 сакавіка. Мо-
ладзь фоткалася з шыльдач-
кай «Рускі дух», а таксама з 
вялікай матрошкай. Ды-джэі 

былі ў рускіх нацыянальных 
строях.

«НН» патэлефанавала арт-
дырэктару Red Pub Ніне Се-
рабровай, каб даведацца, у чым 
сэнс гэтых мерапрыемстваў? 
Найперш спадарыня Ніна 
папрасіла размаўляць па-руску, 
бо яна сама з Расіі і кепска разу-
мее беларускую.

«Так, сапраўды, мы не 
ўпершыню праводзім такія 
вечарынкі. Ёсць арганізатары, 
якія здымаюць у нас памяш-
канне».

На каго накіраваная вечары-
на «Рускі дух»: на беларусаў ці 
расіян? «Мы так глыбока не ка-
паем, — кажа арт-дырэктар уста-
новы. — Людзі проста пры-
ходзяць адпачываць, добра 
бавіць час». Далей размаўляць 
спн.Ніна адмовілася.

Піша Сяргей 
Макарэвіч.

Хто хаця б 
зрэдчас ездзіць на 
машыне ці марш-
рутцы, сустракае 
ўздоўж дарог 
пахавальныя вянкі, 
штучныя кветкі. У 
некаторых месцах стаяць нават невялікія 
крыжы, абнесеныя металічнай агароджай, 
альбо нават гранітныя помнікі. Ездзеш 
так год за годам па адной дарозе, а гэтыя 
пахавальныя атрыбуты не знікаюць, а 
множацца.

Гэта месцы, на якіх у аўтамабільных 
аварыях нехта загінуў. І родныя ставяць 
такія знакі.

Але ні разу не бачыў, каб каля іх нехта 
быў. Канечне, мо раз на год на Радаўніцу ці 
дзень смерці, сюды прыязджае жанчына, 
што страціла ў аварыі дзіця. Не больш за 
тое. 

Калі нехта хоча захоўваць памяць 
пра загінулага на дарозе, гэта можна 
рабіць у храме (ставіць свечкі, маліцца). 
Альбо дома, адвёўшы для гэтага куток ці 
пакой. Можна паставіць вялікі помнік на 
могілках і плакаць там.

А я, калі сустракаю гэтыя вянкі на 
дарозе, спачування не адчуваю: чужое 
гора так не кранае, як сваё.

Прыгадваецца, як чатыры гады таму, 24 
сакавіка, уначы ў Мінску на скрыжаванні 
праспекта Незалежнасці з вуліцай Казлова 
п’яны кіроўца на «БМВ» урэзаўся ў таксі. 
З таксі выпаў хлопец-пасажыр, 1991 года 
нараджэння. І загінуў. На месца смерці 
прыносілі кветкі, свечкі. Стаяў нават 
вялікі партрэт. Спачатку складалі ўсё 
гэта на трамвайным прыпынку. Пасля 
нехта перанёс да сцяны бліжэйшага 
будынка. Працягвалася так мо два тыдні — 
і кветак прыносілі ўсё больш. А пасля 
камунальнікі, сам быў сведкам, падагналі 
трактар і ўсё вывезлі, відаць, на сметнік. 
Месца трагедыі — страшнае месца. А яго, 
атрымліваецца, ушаноўваюць.

Хаця нібыта павінны такія знакі на 
дарогах (а часам яны з’яўляюцца ў межах 
горада ці вёскі) стрымліваць п’яных 
сядаць за руль, занадта жвавых ганяць 
па дарогах і проста парушаць правілы 
дарожнага руху. Але ніхто не здольны 
назваць нават прыблізную лічбу тых, 
хто ўратаваўся дзякуючы вось гэтым 
крыжам на месцах смерцяў. Ці ўратавала 
гэта каго наогул? Няма такой статыстыкі. 
Але ёсць статыстыка па колькасці аварый. 
І хаця яна сведчыць, што колькасць 
ДТЗ змяншаецца, але іх наступствы не 
становяцца лягчэйшымі.

Так, у 2014 павялічылася колькасць тых, 
хто загінуў у аварыях па віне кіроўцаў, якія 
не мелі правоў. Знізілася колькасць ДТЗ 
з удзелам дзяцей, але вырасла колькасць 
дзіцячых смерцяў у аварыях. Зніжаецца 
колькасць п’яных кіроўцаў. Але гэта 
можна звязаць не са страхам забіць 
кагосьці на дарозе. На жаль, не з гэтым. 
А праз магчымасць пазбавіцца машыны 
пры паўторнай п’янцы за рулём.

Але самых шустрых кіроўцаў не заўжды 
нават можна спыніць рублём. А не тое 
нават каб пазнакай месца чужой смерці. 
Напрыклад, за 23 сакавіка 2015 на дарогах 
краіны адбылося 209 ДТЗ з матэрыяльнай 
шкодай. У 5 аварыях загінулі і атрымалі 
раненні 6 чалавек. А выяўлена 6 000 
парушэнняў ПДД. За перавышэнні 
хуткасці аштрафавалі 1299 кіроўцаў. 764 
пешаходы прыцягнуты да адказнасці за 
парушэнне ПДР. Не надта стрымліваюць 
парушальнікаў чужыя смерці.

У Балгарыі ёсць традыцыя пасля смерці 
чалавека некралог разам з фотаздымкам 
раздрукоўваць і клеіць на веснічак свайго 
дома, на бліжэйшыя дрэвы. Вісяць яны 
месяц, год, два. Ведаеш, каго напаткала 
гора. Можаш зайсці і выказаць словы 
падтрымкі. Мы, жывыя, павінны памятаць 
мёртвых. Але не трэба рабіць месца іх 
гібелі месцам пакланення.

І не ператварайце Беларусь у краіну 
пахавальных вянкоў!

Не ператварайце 
Беларусь у краіну 
пахавальных вянкоў!

Заснавальнік Tesla 
проста паабяцаў нешта 
прадставіць 30 красавіка. 

30 сакавіка заснавальнік 
Tesla Motors (а таксама PayPal і 
SpaceX) Элан Маск паведаміў 
у сваім твітары пра анонс неча-
га — не машыны! — а 8-й веча-
ра таго самага дня.

Ад паведамлення пра анонс 
«не машыны» акцыі Tesla 
падскочылі ў цане больш чым 
на 4% і дагэтуль трымаюцца на 
новым узроўні ў прыблізна 190 
даляраў за акцыю. Такім чынам 
кампанія Telsa атрымала лішнія 

1,2 млрд даляраў капіталізацыі.
Інтэрнэт узяўся гадаць, што 

можа прадставіць перадавы 
вытворца электрамабіляў — 
свае здагадкі карыстальнікі 
публікуюць з хэштэгам 
#TeslaNewProductGuesses.

Сярод версій — хатняя ба-
тарэя, падобная да батарэй у 
электрамабілях, электрамата-
цыкл, самалёт на сонечных ба-
тарэях, а таксама машына часу 
альбо касцюм Жалезнага ча-
лавека (мяркуецца, што Элан 
Маск быў прататыпам Тоні 
Старка ў серыі фільмаў «Жа-
лезны чалавек»).

Аляксандр Арсёнаў

Гэта кніга Ларысы 
Мятлеўскай, адной 
з вядучых тэлешоу 
«Беларуская кухня» на 
канале «Беларусь-2». 

Кніга распачала серыю 
«Гастранамічная вандроўка 
па Беларусі». Большасць 
рэцэптаў у «Сшытку № 1» мае 
своеасаблівы «пашпарт»: пазна-
чана, ад каго ён запісаны і дзе. 
Ларыса Мятлеўская сабрала 
ў кнізе «фамільныя» рэцэп-
ты беларускіх бабуль з Палес-
ся і Мінскай вобласці. Некато-

рыя рэцэпты ўзятыя аўтаркай з 
кулінарных кніг ХІХ ст.

Акрамя рэцэптаў, кніга 
ўтрымлівае гістарычныя звесткі, 
парады, як ужываць нагатава-
нае. Дзякуючы такім адступлен-
ням і прыемнаму афармленню, 
кнігу цікава проста чытаць. 
Прыгожы, карысны, у цвёрдай 
вокладцы, на мелаванай паперы, 
«Беларускі кулінарны сшытак 
№ 1» можа стаць файным па-
дарункам любой гаспадыні, а 
таксама аматарам беларускай 
культуры, этнаграфіі, калек-
цыянерам.

Алена Ляшкевіч

Гомельскі Red Pub праводзіць 
вечарынкі «Рускі дух»

СТВ выдала за ветэранаў вайны 
асобаў, якім няма і 70 гадоў 

2 красавіка тэлеканал СТВ у прагра-
ме «Сталічныя падрабязнасці» паказаў 
«беларускіх ветэранаў Вялікай Айчыннай 

вайны», якім на выгляд дасі ад сілы 60 і ўжо 
ніяк не больш за 70 гадоў.

Што, вось гэтыя поўныя сілаў людзі 
нарадзіліся раней за 1926 год? Ім, па-
Вашаму, 89 гадоў? Што за анекдот!?

Гэты цырк на дроце — частка вялікай 
спекуляцыі на геройстве і ахвярах пака-
лення Васіля Быкава, чыім імем, дарэчы, у 
Мінску дагэтуль не назвалі нават завулачка.

Даслаў чытач Павел Ржавускі

Нагадаем, што ў лістападзе ле-
тась мінскі клуб Dozari праводзіў 
вечарыну «Рускім быць модна», 
але ў выніку паднятай у прэсе 

шуміхі арганізатары былі выму-
шаныя правесці вечарыну «Гран-
дыёзнае нацыянальнае шоу».

Зміцер Панкавец

Выйшаў «Беларускі 
кулінарны сшытак №1»

Элан Маск зарабіў мільярд 
даляраў адным твітам

Фотафакт

Наша Ніва [14] 8 красавіка 20158 усяго патроху



Больш за 30 тысяч гадоў 
чалавек жыў у Еўропе і не 
бялеў. 

Чалавек з’явіўся ў Еўропе 40 ты-
сяч гадоў таму, але набыў сучасны 
еўрапейскі колер скуры параўнальна 
нядаўна, паведамляе Science са спа-
сылкай на даклад навукоўцаў на 84-й 
канферэнцыі Асацыяцыі фізічнай 
антрапалогіі ЗША.

Яшчэ 8 тысяч гадоў таму 
еўрапейцы мелі пераважна цём-
ную скуру і не ўмелі пераварваць 
малако кароў.

Навукоўцы вызначылі гены, што 
перажылі наймацнейшы натураль-
ны адбор за апошнія 8 тысяч год. 
Сярод іх былі і гены, звязаныя з 
харчаваннем і колерам скуры.

Адыёзная брашура 
Жыровіцкага манастыра. 

Кніжыца «1945. Победа!..» 
цяпер распаўсюджваецца праз 
царкоўныя шапікі ў Гродне. Згод-
на з версіяй аўтара, у вайне рускія 
перамаглі дзякуючы навяртанню 
былога семінарыста Сталіна да 
веры, вяртанню залатых пагонаў 
царскай арміі і дазволу вазіць 
ікону Казанскай Маці Божай на 
фронт. 

Вось толькі некалькі цытатаў:
«…Началась страшная война, в 

которой враг имел единственную 
цель: уничтожить Россию, Святую 
Русь, уничтожить народ России, 
стереть с лица земли самое поня-
тие — Россия»;

«…Спаситель сказал 
(Багародзіцы — Рэд.): «…Я знаю, 
как Ты любишь Россию, и ради 
слов Твоих не оставлю ее. Нака-
жу, но сохраню…»;

«…Спаситель сказал: «Я  не 
оставлю Россию»;

«…Церковь благословила Отече-
ственную войну Русского народа, а 
Благословение это было утвержде-
но на Небе. От престола Всевыш-
него и возгорелся дух России!».

Цікава, што не ідзе нават гаворкі 
пра тое, што перамога належыць і 
іншым народам. Словаў «савецкі» 
і «СССР» наогул няма ў брашу-
ры. Роўна як і згадак пра Беларусь, 
калі не лічыць вершаваны ўступ і 
пасляслоўе інака Мікалая:

«Русь Святая — пад сонцам —
Ад Эльбы была — да Аляскі…»
Далей — болей. «Вся Россия 

молилась тогда! Молился и быв-
ший семинарист Иосиф Ста-
лин…» Аказваецца, што і вышэй-
шы камандуючы склад Чырвонай 
Арміі выключна праваслаўны: бы-
лы царскі генерал Шапашнікаў, 
«который не скрывал своих ре-
лигиозных убеждений», сын 
праваслаўнага святара Васілеўскі, 
«православный маршал» Жукаў, 
які перад кожным боем казаў: «С 
Богом!»…

Напрыклад, узяцце Кёнігсберга, 
якое каштавала Чырвонай Арміі 
больш як 50 тысяч ахвяраў, аўтар 
называе цудам. Маўляў, з’явілася 
Мадонна ў небе і ва ўсіх немцаў 
раптам сапсавалася зброя: «…
немцы гибли тысячами и тысяча-
ми сдавались в плен».

Цікава таксама, што Хрушчоў, 
архітэктар «адлігі» у СССР, у бра-
шуры крытыкуецца і падаецца на-

Шукальнік вады
Жанр: драма, ваенны
Рэжысёр: Расэл Кроў
У ролях: Расэл Кроў, Вольга Курыленка, 
Джай Кортні, Ізабель Лукас, Дэйман Хэры-
ман, Жаклін МакКензі, Раян Кор, Меган Гэйл, 
Джэм Йылмаз, Йылмаз Эрдаган
Аўстралія, Турцыя, ЗША, 111 хв.
Адзнака: 7,5

1919 год. Аўстралійскі фермер 
Конар, які спецыялізуецца на по-
шуку вады і рые калодзежы сваімі 
рукамі, адпраўляецца ў далёкую 
Турцыю, каб знайсці сваіх трох 
сыноў і пахаваць іх на радзіме, по-
бач з маці. Яны лічацца зніклымі 
пасля бітвы каля Галіпалі, адной з 
самых крывавых бойняў Першай 
сусветнай (часткі кампаніі Антан-
ты 1915—1916 гадоў, накіраванай 
на выцясненне Асманскай Імперыі 
з арэны вайны). Не атрымаўшы 
афіцыйнага дазволу, Конар усё-
ткі адпраўляецца ў Галіпалі, каб 

знайсці месца гібелі сыноў. Ад 
маёра Хасана ён даведаецца, што 
яго старэйшы сын Артур, магчы-
ма, яшчэ жывы...

Рэжысёрскі дэбют аскаранос-
нага аўстралійскага акцёра Расэ-
ла Кроў («Гульні розуму» (2001), 
«Гладыятар» (2000)), які летась 
выканаў галоўную ролю ў стужцы 
«Ной» Аранофскі, стварыў свой 
уласны праект. Сюжэт заснаваны 
на рэальных гістарычных падзе-
ях — сцэнарысты вывучалі ваенную 
літаратуру, лісты і дзённікі салдат 
часоў Першай сусветнай. Але фа-
була выдуманая. Стужка атрыма-
лася дынамічная, у меру драматыч-
ная, дэталёвая і яскравая. Супра-
ца з Турцыяй дазволіла паказаць 
асманскі каларыт і іншы погляд на 
вайну, што выяўляе асноўную ад-
метнасць фільма.

Каманда праекта і большасць 
акцёраў — аўстралійскага паходжан-

«Дазары» — адзін з самых 
статусных мінскіх начных 
клубаў. 

Яго заснавальнік Алег Пяткевіч 
(ён таксама валодае рэстаранам 
«Галерэя») расказаў Time City 
Magazine свае правілы жыцця і 
вядзення бізнэсу.

«Не магу сказаць, што ішоў 
да стварэння клуба Dozari 
мэтанакіравана, доўгія гады 
ўвасабляючы ў жыццё нейкую 
ідэю. Не. Усё атрымалася до-
сыць спантанна. Я скончыў вай-
сковае вучылішча, быў у вайско-
вай тапаграфіі — сфера, мякка ка-
жучы, далёкая ад забаўляльнага 
бізнэсу. Проста ў нейкі момант 
мы ўбачылі, што гораду сапраўды 
трэба мець клуб для людзей з 
пэўным узроўнем прыбытку. 
Мы не рабілі клуб для моладзі, 
але і не ставілі перад сабой зада-
чу стварэння закрытага клуба для 
эліты — трэба было ўвасобіць не-
шта асаблівае. Прыгожае месца, 
дзе можна добра адпачыць, бо ру-
ская душа любіць і ў рэстаране па-
сядзець, і патанцаваць, сябе па-
казаць ды на людзей паглядзець 
(усміхаецца). Стрэліла, як ка-
жуць.

На жаль, у нас часцяком 
спачатку ствараюць рэста-
ран, а потым пытаюцца: «Хто 
будзе шэф-поварам?» Гэта ў 
корані няправільны падыход. 
Перавабіць Марка Якета з Ма-
сквы ў Мінск каштавала нам 
немалых намаганняў, але мы 
змагаліся за гэта, таму што я 
ведаў: без Марка поспеху не 
будзе. Ён сапраўды годны шэф-
повар. Гэта творца, які ўвесь час 
эксперыментуе, рухаецца наперад 
у імкненні давесці свае навыкі да 
дасканаласці. Да чэмпіянату све-
ту па хакеі ён, напрыклад, ве-

Малітва семінарыста Сталіна 
і праваслаўны маршал Жукаў

ват горшым за Сталіна! Ён «…ор-
ганизовал еще более масштабное 
и изощренное разрушение Церк-
ви, чем до войны 1941—1945 гг.» 

«Жыровіцкая абіцель» — 
багаслоўскі лісток аднайменнага 

мужчынскага манастыра, які рэ-
дагуе вядомы інак Мікалай Бем-
бель, у мінулым паэт Зьніч. Пад 
маркай лістка ўжо выдаваліся 
скандальныя брашуры. Напры-
клад, «Дастаеўскі і Каліноўскі», 

дзе герой паўстання 1863 называ-
ецца ледзьве не сатаністам. Альбо 
«Уния. Ложное единство» з ша-
лёнай крытыкай грэка-каталіцкай 
царквы.

Алесь Кіркевіч, Гродна

Заснавальнік «Дазары» Алег 
Пяткевіч расказаў пра рускую душу, 
VIP-дранікі і сабаку акіта-іну

даць не ведаў, што такое дранікі. 
І калі ў меню «Галерэі» трэба бы-
ло ўключыць беларускую стра-
ву ад шэфа, Марка літаральна за 
два дні прыдумаў рэцэпт дранікаў 
«Мінск-Рым» з сырам Grana 
Podano і труфелямі. Усе, хто б ні 
спрабаваў гэты шэдэўр, былі ў 
шоку — здавалася б: што там гэ-
тыя дранікі прыгатаваць? Мар-
ка зрабіў страву пластамі, дадаў 
прыправы і спецыі, падаў прыго-
жа — і звыклыя нам дранікі сталі 
чымсьці асаблівым...

Вольнага часу не так шмат. І 
ў большай ступені я паглынуты 
сямейным жыццём — на нейкія 
захапленні шкада марнаваць 
каштоўныя гадзіны. Адзінае, у 
чым не магу сабе адмовіць, — 
гэта прагулкі з сабакам паро-
ды акіта-іну, падоўгу гуляю з ёй. 
Бяру сабаку і іду ў лес, стараюся 
8—10 км кожны дзень праходзіць. 
Узімку ўжо 14 гадоў катаюся на 
сноўбордзе. Вельмі люблю го-
ры, падабаецца гэтая атмасфера 
асаблівая, паветра…»

ЯМ

Па сыноў у Турцыю

Генетыкі: еўрапейцы змянілі колер 
скуры з чорнага на белы зусім нядаўна

Фігуркі эпохі неаліту 
з Бліжняга Усходу.

ня, ролі прадстаўнікоў Асманскай 
Імперыі выканалі турэцкія акцё-
ры. Галоўную ролю выканаў сам 
Расэл Кроў, вядучую жаночую 
роль — украінка Вольга Курыленка. 
У стужцы таксама зняліся ўласныя 
конь і сабака Кроў, апошняму для 
здымак нават давялося схуднець.

Настасся Уласава

цёплым шыротам, адкуль яны 
прыйшлі.

Нават 8500 год таму паляўнічыя-
збіральнікі Іспаніі, Люксембурга і 
Венгрыі былі цемнаскурымі — ад-
паведных генаў светлай скуры ў 
іх не было.

Толькі на поўначы Еўропы ча-
лавек стаў белым хутчэй: яшчэ 
7700 год таму на поўдні Швецыі 
людзі мелі гены, адказныя за бе-
лую скуру і нават ген, што адказ-
вае за блакітныя вочы.

Белую скуру чалавек у Еўропе 
набыў праз недахоп сонечнага 
святла — белая скура дазваляе 
паглынаць больш ультрафіялету. 
А лактоза з малака каровы ста-
ла крыніцай «дэфіцытнага» 
вітаміну D.

Аляксандр Арсёнаў

Тры гены, што вызначаюць бе-
лы колер скуры, маюць склада-
ную гісторыю з’яўлення. Першыя 
жыхары Еўропы 40 тысяч год та-
му мелі цёмную скуру, уласцівую 
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in memoriam

Пра наступствы і 
ўспрыняцце гэтай 
катастрофы пад 
Смаленскам мы пагутарылі 
з актывістам Саюза 
палякаў Беларусі Андрэем 
Пачобутам.

«Наша Ніва»: Гісторыя не ве-
дае ўмоўнага ладу, але ці маглі б 
Вы паразважаць, ці развіваліся 
б падзеі ў нашай частцы Еўропы 
іначай, каб катастрофы пад Сма-
ленскам не было?

Андрэй Пачобут: Цяжка ад-
казаць на гэтае пытанне... Не ду-
маю, што ў гісторыі Усходняй 
Еўропы гадоў 2010—2015 нешта 
радыкальна змянілася б. Магчы-
ма, стратэгічнае супрацоўніцтва 
ў галіне бяспекі паміж Поль-
шчай, Грузіяй, Украінай, Літвой, 
Латвіяй і Эстоніяй было б больш 
інтэнсіўным. Пасля вайны у Грузіі 
менавіта на такое супрацоўніцтва 
краінаў, якія цвяроза ацэньваюць 
пагрозу з боку Расеі, ставіў Лех 
Качыньскі. Ягоныя словы, сказа-
ныя ў 2008 годзе ў Тбілісі — «сёння 
Грузія, заўтра Украіна, паслязаўтра 
прыбалтыйскія краіны, а там, 
магчыма, прыйдзе чарга і на маю 
краіну», — шмат разоў узгадваліся 
ў кантэксце падзеяў апошняга го-
да. Вайна ва Украіне, акупацыя 
Расеяй Крыма, а з іншага боку — 
кволая рэакцыя на гэта з боку За-
хаду  паказалі, што ягоны дыяг-

наз быў рэалістычны, а палітыка 
рэгіянальнага супрацоўніцтва — 
стварэнне кааліцыі дзяржаваў, га-
товых супольна супрацьстаяць 
Расеі, — найбольш прагматычнай.

«НН»: Ці адбілася неяк, на Ва-
шу думку, катастрофа пад Сма-
ленскам на развіцці падзей у 
Беларусі?

АП: У 2010 годзе Беларусь была 
адзінай з суседак Польшчы, якая 
не абвесціла ў знак салідарнасці 
нацыянальную жалобу. Гэта, да-
рэчы, было ў часы так званай 
лібералізацыі адносінаў з Захадам, 
і, натуральна, такі жэст быў бы на 
карысць палітыкі, якую ў той мо-
мант праводзіў афіцыйны Мінск. І 
тут усё ўперлася ў Аляксандра Лу-
кашэнку, які, скажам так, дастат-
кова эмацыйна ставіўся да Поль-
шчы і да Леха Качыньскага і нават 
у выпадку такой трагедыі не здолеў 
пераступіць праз свае фобіі.

«НН»: З якой гістарычнай ка-
тастрофай з гісторыі Польшчы 
(сусветнай гісторыі) можна 
параўнаць катастрофу пад Сма-
ленскам?

АП: Улічваючы кантэкст гэ-
тай катастрофы — прэзідэнт 
Польшчы і дзяржаўная эліта 
краіны загінулі, калі ляцелі ад-
даць даніну памяці польскім 
афіцэрам, што былі расстраля-
ныя ў Катыні, — то натуральнай 
падаецца параўнанне гэтых дзвюх 
трагедый. Але Катынь 1940 года і 
Смаленск 2010 года — гэта ўсё ж 
такі розныя рэчы.

«НН»: Як змянілася за га-
ды, што мінулі ад трагедыі пад 
Смаленскам, яе ўспрыманне ў 
польскім грамадстве? 

АП: Само ўспрыманне застало-
ся нязменным. Для палякаў гэта 
вялікая трагедыя. Іншая справа, 
што ў польскім грамадстве існуе 
моцны падзел у справе ацэнкі 
прычынаў катастрофы. Павод-
ле апошніх даследаванняў гра-
мадскай думкі, 39% палякаў не 
выключае, што яе прычынай мог 
быць тэракт. І гэта нягледзячы 
на тое, што афіцыйнае расследа-
ванне, якое праводзіла Польшча, 
такую магчымасць выключыла. 
Колькасць прыхільнікаў такой 
версіі з цягам часу павялічваецца.

«НН»: Ці пачатак расейска-
ўкраінскай вайны штосьці змяніў 
у гэтым успрыманні?

АП: Думаю, што так. Расей-
ская вайсковая агрэсія і асабліва 
хлуслівыя тлумачэнні Уладзіміра 
Пуціна з гэтай нагоды ўзмоцнілі 
недавер да Расеі. Бачна, што, ня-
гледзячы на ўсе доказы, прэзідэнт 
Расеі можа нахабна глядзець у 
вочы, пасміхацца і хлусіць. Гэта 
ўплывае на ацэнкі ў тым ліку і сма-
ленскай трагедыі.

«НН»: Як з адлегласці ў 
пяць гадоў успрымаецца роля 
прэзідэнта Леха Качыньскага ў 
гісторыі Польшчы?

АП: Гэта быў адзін з найлеп-
шых прэзідэнтаў Польшчы. У 
Польшчы рэгулярна правод-
зяцца апытанні на гэты конт. Та-

дыцыйна найлепшым больш за 
50% палякаў лічаць Аляксандра 
Кваснеўскага, які быў прэзідэнтам 
две кадэнцыі, ад 1995 да 2005 го-
да. Гэта паказвае, што палякі чака-
юць ад прэзідэнта, каб ён быў па-
над партыйнымі спрэчкамі і быў 
такім спакойным кіраўніком, які 
б казаў правільныя словы. Дру-
гое месца таксама традыцыйна за-
ймае Качыньскі. Яго найлепшым 
прэзідэнтам лічаць ад дваццаці да 
трыццаці працэнтаў. Гэтыя вынікі 
нязменныя ўжо шмат гадоў. Цікава, 
што Качыньскі і Кваснеўскі — гэ-
та абсалютна супрацьлеглыя 
палітыкі з абсалютна супраць-
леглым стылем кіравання. Ка-
чыньскаму давялося кіраваць 
ва ўмовах вострага палітычнага 
канфлікту з урадам. І ўвогуле, 
ён быў цвёрдым палітыкам, ча-
ста бескампрамісным. Таму сён-
ня ў грамадстве ёсць гарачыя яго-
ныя прыхільнікі і ёсць таксама га-
рачыя крытыкі. Але гэта перш за 
ўсё тычыцца ўнутранай палітыкі, 
ягоная замежная палітыка, яго-
ная ацэнка Расеі — яны сёння не 
выклікаюць дыскусіі, тут боль-
шасць грамадства прызнае яго 
рацыю.

 «НН»: Прагназавалася, 
што гэтая трагедыя паспрыяе 
прымірэнню Польшчы і Расіі. Але 
нацягнутасць у адносінах так і не 
была знятая.

АП: Мне і тады, у 2010 год-
зе, падаваўся наіўным разлік 
на тое, што гэта пачатак нейка-

Трагедыя, якой няма роўных
Пяць гадоў таму пад 
Смаленскам разбіўся 
самалёт прэзідэнта 
Польшчы. Загінуў цвет 
польскай дзяржаўнай эліты.

10 красавіка — чарговыя ўгодкі 
авіякатастрофы пад Смален-
скам. Пяць гадоў таму суседняя 
з Беларуссю дзяржава страціла 
частку палітычнай эліты на 
тэрыторыі другой нашай сусед-
няй дзяржавы. 10 красавіка 2010, 
у 10.56 паводле мясцовага часу, 
самалёт Ту-154М ВПС Польшчы 
разбіўся на ўскраіне Смаленска. 
Загінулі прэзідэнт Польшчы Лех 
Качыньскі, яго жонка Марыя, най-
вышэйшыя ўрадоўцы і вайсковая 
вярхушка — 96 чалавек. 

Злавесна выглядала сімволіка: 
яны ляцелі на жалобныя 
ўрачыстасці з нагоды 70-годдзя 
катынскіх расстрэлаў. Катынь, дзе ў 
1939—1940 былі расстраляныя ты-
сячы палякаў, беларусаў, украінцаў 
з «вызваленых» тэрыторый, — тут 
жа, недалёка ад Смаленска, у лесе 
на колішніх дачах НКВД.

Самалёт разбіўся, калі заходзіў 
на пасадку над смаленскім вай-
сковым аэрадромам «Паўночны». 
Паколькі аэрадром вайсковы, ён 
не быў абсталяваны дакладнымі 
навігацыйнымі сістэмамі, якія 
дазвалялі б сядаць на аўтапілоце. 
Пасадка самалёта такога класа 
там магчымая была толькі пры 
спраўных радыёмаяках, якія дапа-
магаюць пілотам саджаць машы-
ну ўручную, і пры ясным надвор’і 
з добрай бачнасцю.

Прэзідэнт спазняўся на 
ўрачыстасць. Польскі ЯК-40, 

на якім ляцела другая частка 
дэлегацыі — асобы з суправаджэння, 
журналісты, грамадскія дзеячы, — 
прызямліўся на «Паўночным» 
яшчэ ў 9.16, яшчэ пры добрым 
надвор’і. Прэзідэнцкі борт 
затрымаўся, і за гэты час над аэ-
радромам згусціўся туман. Бач-
насць, паводле відавочцаў, склада-
ла каля 200 метраў. Гэта нішто пры 
вялізнай хуткасці самалёта і патрэ-
бе сядаць, спадзеючыся на зрок.

Хто аддаў загад ісці на пасад-
ку? Яснасці ў гэтым пытанні ня-
ма. Расійскія эксперты, якія 
расшыфроўвалі «чорныя скрынкі» 
ТУ-154М, сцвярджаюць, што ў 
кабіне пілотаў маглі прысутнічаць 
пабочныя людзі.

Голас аднаго з іх, паводле 
неафіцыйных звестак, належаў 
камандуючаму польскімі ВПС 
Анджэю Бласіку, голас другога 
нібыта належаў кіраўніку дыпла-
матычнага пратаколу МЗС Поль-
шчы Марыюшу Казану. Аднак 
польскія эксперты адзначалі, што 
галасы гэтыя настолькі ціхія, што 
не ўяўляецца магчымым вызна-
чыць, хто дакладна быў у кабіне. 
Дый ніякіх пагроз або ціску ад іх 
не сыходзіла: гутарка вялася спа-
койным роўным тонам.

Праўда, Ту-154М быў вайско-
вым самалётам, і ўваход пабочных 
асоб, нават камандуючага, у кабіну 
да пілотаў забаронены правіламі. 
Эксперты сыходзяцца на тым, 
што фатальнае рашэнне сядаць 
«навобмацак» у тумане прынялі 
самі пілоты. І да апошніх секунд 
былі пэўныя, што знаходзяцца 
вышэй, чым былі насамрэч. Крык 
дыспетчараў «101 гарызонт!» (за-
гад перастаць зніжацца) прагучаў 

Жалобныя мерапрыемствы

З нагоды 5-й гадавіны 
катастрофы самалёта Ту-154М 
пройдуць у Расіі і Польшчы. 
У Смаленск, каб узяць удзел 
ва ўрачыстасці, прыбудзе 
ўрадавая дэлегацыя Польшчы 
на чале з шэфам Канцылярыі 
прэм’ер-міністра Яцкам 
Ціхоцкім. У яе складзе будуць 
міністр культуры, прадстаўнікі 
Канцылярыі прэзідэнта, Сейма 
і Сената, родныя ахвяраў 
катастрофы. Дэлегацыя аддасць 
таксама даніну памяці ахвярам 
Катынскіх расстрэлаў на 
Польскім вайсковым цвінтары ў 
Катыні.  Цэнтральныя жалобныя 
ўрачыстасці з нагоды 5-х угодкаў 
катастрофы адбудуцца раніцай 
10 красавіка на Паванзкоўскім 
цвінтары ў Варшаве. Жалобная 
імша будзе адпраўленая ў храме 
Боскага Провіду аб 11-й.

Пачобут: Калі Расія не перадала рэшткі самалёта, 
то пра якія добрыя адносіны можна размаўляць?

га прымірэння. Расея выкары-
стала смаленскую трагедыю, каб 
стварыць уражанне, умоўна мо-
жам назваць гэта «паказаць чала-
вечы твар». Але сёння зразумела, 
што смаленская трагедыя працяг-
вае выкарыстоўвацца Расеяй, каб 
весці сваю гульню ў Польшчы. 
Чаго варты адзін толькі факт, што 
абломкі прэзідэнцкага самалёта і 
надалей застаюцца ў Расеі, яна іх 
так і не перадала Польшчы. Калі 
немагчыма забраць рэшткі сама-
лёта, то пра якія добрыя адносіны 
ў прынцыпе можна размаўляць? 

СМ

ужо запознена: самалёт зачапіў 
верхавіны дрэваў. Ён меў у баках 
19 тонаў паліва — з запасам, каб 
вярнуцца ў Варшаву. Пасля ўдару 
аб зямлю яны выбухнулі і разнеслі 
самалёт, дый усё, што ў ім было, на 
тысячы кавалкаў.

Расследаванне трагедыі вядзец-
ца дагэтуль. У сакавіку 2015 го-
да Галоўная вайсковая праку-
ратура Польшчы выставіла 
абвінавачванні двум дыспет-

чарам аэрапорта Смаленска 
ў ненаўмысным давядзенні 
да авіяцыйнага здарэння. Ра-
ней эксперты Міждзяржаўнага 
авіяцыйнага камітэта (МАК) са 
штаб-кватэрай у Маскве ўсклалі 
адказнасць за трагедыю на 
непрафесійныя дзеянні польска-
га экіпажа.

У 2011 годзе польскі ўрад 
публікаваў даклад, згодна з якім за 
катастрофу нясуць адказнасць ма-

ла і дрэнна трэніраваныя польскія 
пілоты, кепскае надвор'е, а таксама 
няслушныя і запозненыя каман-
ды, якія давалі экіпажу расійскія 
дыспетчары. Абсталяванне аэ-
радрома ў Смаленску прызнана 
неэфектыўным, неадэкватным, 
яно не забяспечвала ўмоў для бя-
спечнай пасадкі паветранага судна.

Многія палякі дагэтуль мярку-
юць, што здарэнне было падстро-
ена…
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здарэнні

Асудзілі кіроўцу, праз 
якога ў аварыі загінулі 
дзве дзяўчыны. 

На сем гадоў у калонію-
пасяленне адправіцца 18-га-
довы Несцер. А пасля яшчэ 
пяць гадоў будзе пазбаўлены 
правоў кіроўцы. Але коль-
касць вінаватых у аварыі можа 
павялічыцца.

Здарэнне адбылося 7 
лістапада ў Мінску. Кампанія 
на «Доджы» ўрэзалася ў 
ліхтар: 16-гадовая школьніца 
Дарына загінула на месцы, яе 
17-гадовая сяброўка Ганна 
сканала ў бальніцы. Лізавета 

ж атрымала сур’ёзныя траўмы. 
Прычына — кіроўца не даў 
рады кіраванню. Ён сеў за 
руль магутнага «Доджа» (з 
рухавіком 5,7 літра) праз 
тры месяцы пасля атрымання 
правоў. Машына ў дадатак ака-
залася няспраўнай.

У машыне ехалі пяцёра: 
Несцер, 17-гадовы Мікіта і 
дзяўчаты. Мікіта ўзяў аўто на-
пракат за $20 і дзве бутэлькі віскі. 
Хлопец хацеў пахваліцца перад 
дзяўчатамі, маўляў, хутка гэты 
«Додж» купіць (сустракаўся з 
Ганнай). Але сам за руль у вы-
хадны дзень не асмеліўся сесці: 
баяўся, што ў горадзе шмат 
даішнікаў.

Напярэдадні кампанія адпачы-
вала ў Дарыны. А раніцай узяліся 
адвезці школьніцу да рэпетыта-
ра. Па дарозе ўсё і здарылася. 
На скрыжаванні каля вуліцы 
Ванеева Несцер прыбавіў га-
зу на міргаючае чырвонае свят-
ло святлафора. Але машыну па-
чало «вадзіць». Спыніць магут-
нае аўто малады кіроўца ўжо 
не здолеў. На судзе агучылі 
раздрукоўкі з GPS-датчыка: 
перавышаў хуткасць і да аварыі 
(да 84,7 км/г), і ў момант здарэн-
ня (да 73,8 км/г).

25-гадовы Максім, уласнік 
«Доджа», на судзе адмаўляў, 
што за грошы здаваў аўто — 
даваў «проста пакатацца». Перад 

У Мінску судзяць 
палкоўніка з Гомеля.

Перад судом паўстаў былы 
намеснік старшыні — начальнік 
упраўлення фінансаў і тылу УУС 
Гомельскага аблвыканкама Сяргей 
Зайцаў. Яго арыштавалі 1 ліпеня 
2014. Абвінавацілі ў злоўжыванні 
ўладай альбо службовымі 
паўнамоцтвамі. Па версіі 
абвінавачання, Зайцаў заключыў 
дамову з будаўнічай фірмай на ра-
монт Добрушскага РАУСа па за-
вышанай цане. А грошы дасталіся 
фірме, сузаснавальніцай якой 
з’яўляецца яго маці.

«Перадаверыўся 
людзям…»

Палкоўніку Сяргею Зайцаву 47 
гадоў. Разведзены. У органах слу-
жыць з 1994 года. На пасаду намесніка 
начальніка абласной міліцыі прызна-
чаны ў красавіку 2008.

Патрэба ў рамонце будын-
ка Добрушскага РАУСа, у якім 
знаходзіцца аддзел па грамадзян-
стве і міграцыі, была. «У вельмі 
жахлівым стане знаходзілася па-
мяшканне: падлога правальвала-
ся», — тлумачыў Зайцаў.

Але працэдуру не правялі належ-
ным чынам. Конкурсная камісія 
мусіць атрымаць не менш за тры 
прапановы. А ў Добрушы выка-
нанне замовы аддалі адразу кан-
крэтнай фірме — групе кампаній 
«Інтэрманаліт».

У дамове паміж аблвыканка-
мам і «Інтэрманаліт» фігуравала 
сума — 253 мільёны рублёў. 

Хацелі ўцягнуць начальніка 
міліцыі?

У верасні 2014 у Гомельскай 
абласной міліцыі памянялі 
начальніка. У крэсла генерал-
маёра Валерыя Палішчука 
пасадзілі палкоўніка Уладзіміра 
Захарчука.

Прычына адстаўкі Палішчука 
не называлася. Але такое 
паніжэнне, як можна меркаваць, 
было звязана з крымінальнымі 
справамі ва УУС. Летась быў 
затрыманы, а ў студзені 2015 
асуджаны да 7 гадоў калоніі з 
канфіскацыяй маёмасці былы 
намеснік Палішчука Вячаслаў 
Іваненка. Яго абвінавацілі ў 
атрыманні хабару і махлярстве.

Але праз тыдзень пасля 
адстаўкі міністр унутраных 
спраў прызначыў Палішчука 
начальнікам Магілёўскага 
інстытута МУС.

На судзе Сяргей Зайцаў 
заявіў, што ў СІЗА КДБ у яго 
прасілі даць паказанні супраць 
начальніка.

Сцісла
Пяць гадоў гвалтаваў дачку
45-гадовы гарадзенец пачаў 
гвалтаваць дзяўчынку, калі ёй 
было 12 гадоў. Ён пагражаў дзіцяці, 
што заб’е маці, калі яна каму-
небудзь раскажа. Затрымалі яго на 
мінулым тыдні. Сям’я 
характарызавалася як станоўчая.

19 чалавек і $2 мільёны
КДБ затрымаў 19 супрацоўнікаў, у 
тым ліку былых, Ашмянскай 
мытні: арганізавалі, паводле 
следства, «шырокамаштабную 
схему ўхілення ад выплаты 
мытаў». За хабары ажыццяўлялі 
бесперашкодны пропуск буйных 
партый розных тавараў цераз 
мяжу ў пункце пропуску 

«Каменны Лог». Хабары складалі 
ад $250 да $3000. Адзін з 
удзельнікаў злачыннай групы за 
штомесячную ўзнагароду ў $1000 
папярэджваў аб праверках, 
запланаваных мытным камітэтам. 
Па месцы жыхарства фігурантаў 
канфіскавана больш як $2,2 
мільёнэ.

Удзельніка выбараў-2010 
асудзілі да турмы
У Віцебску на шэсць з паловай 
гадоў калоніі асуджаны ўдзельнік 
прэзідэнцкай кампаніі 2010 года 
Сяргей Рыжоў. Яго судзілі за 
дзеянні сэксуальнага характару ў 
дачыненні да мужчыны без 
пэўнага месца жыхарства, 
здзейсненыя ў медвыцвярэзніку.

КМ

Экс-намесніка міністра 
ўнутраных спраў Полудня 
вызвалілі датэрмінова.

«Ён цяпер на гародзе пра-
цуе», — адказаў на тэлефана-
ванне сын Яўгена Полудня, 
калі папрасілі паклікаць тату. 
Ён мае прыватны дом у Мінску. 
Але былы чыноўнік не захацеў 
размаўляць і пазней: «Ніякіх 
нікому каментароў. Усё, дзякуй, 
да пабачэння».

Яўген Полудзень быў прыз-
наны вінаватым у злоўжыванні і 
перавышэнні ўлады. Яго таксама 
вінавацілі ў атрыманні хабару, але 
па гэтым пункце апраўдалі. За кра-
ты міліцэйскі начальнік адправіўся 
на 3,5 года.

Арыштавалі Яўгена Полудня 8 
снежня 2011. І выйсці ён мусіў у 
чэрвені 2015. Знайшлася падста-
ва для датэрміновага вызвалення.

53-гадовы Полудзень нарадзіўся 
ў Гродзенскай вобласці. Дайшоў 
да пасады намесніка кіраўніка 

Не дасядзеў

МУС—начальніка міліцыі гра-
мадскай бяспекі (2009—2011). 
Яго пазбавілі звання палкоўніка 
міліцыі.

СМ

Як міліцэйскага начальніка абвінавацілі 
ў тым, што «нагрэў» родную міліцыю

500 тысяч шкоды
Іншы эпізод, па якім судзяць 

Зайцава, тычыцца рамонту яго 
«Мазды 3» у 2011 годзе. Ма-
шыну прывезлі з ЗША бітай. 
Адзін з падначаленых, Ч., параіў 
звярнуцца да аўтаслесара УУС 
Сінянцова, які дома займаецца 
рамонтам. Маўляў, будзе танней. 
Ч. адагнаў машыну і ўзяў $400 для 
рамонтніка.

«Пачалі хадзіць чуткі, што мя-
не здымуць з-за маёй машыны... 
Я стаў аналізаваць, адкуль гэтая 
тэма магла ўзнікнуць. У той час я 
ляжаў у бальніцы. Баяўся, што Ч. 
рамантаваў машыну на тэрыторыі 
аўтагаспадаркі УУС. Паехаў да 
Сінянцова. Ён сказаў, што дома 
рамантаваў, але ў працоўны час. 
«Ч. так сказаў». Высветлілася, што 
Сінянцоў за працу атрымаў толькі 
100 тысяч», — расказаў Зайцаў.

Супрацоўнік аўтагаспадаркі 
УУС не менш за тыдзень займаўся 
машынай міліцэйскага начальніка 
ў сваім гаражы ў працоўны час. А 
заробак на працы атрымаў поўны: 
сума шкоды ацэнена ў 550 тысяч 
рублёў. Па версіі абвінавачання, 
Зайцаў загадаў усё правесці праз 
бухгалтэрыю.

«Абгаворыць альбо сам 
сядзе»

Палкоўнік сваю віну не прыз-
нае. Кажа, што яго маглі абгава-
рыць для таго, каб пазбегнуць 
адказнасці. У выпадку з рамон-
там будынка РАУСа, намеснік, 
які курыраваў гэта пытанне, у 
рэальнасці не паспяваў зрабіць 

Але пасля заключылі дадатко-
вае пагадненне, і сума ўзрасла. У 
выніку УУС нанесена шкода — 
68 мільёнаў рублёў. Эксперты 
палічылі, што агульная сума за-
вышана наўмысна.

Зайцаў спасылаецца на тое, што 
нічога не разумее ў будаўніцтве, та-
му падпісваў усе дакументы пасля 
таго, як іх падпішуць іншыя.

«Мая віна ў тым, што 
перадаверыўся сваім падначале-
ным. Але аб’ём работы такі быў, 
што трэба было кантраляваць 
усю вобласць, і пераправяраць 

усю гэтую справу ў мяне не бы-
ло магчымасці. Мая віна ў тым, 
што недастаткова кантраляваў і 
недаправяраў падначаленых».

Былы міліцэйскі начальнік 
расказаў на судзе, што на мо-
мант падпісання дамовы з 
«Інтэрманалітам» не ведаў 
пра датычнасць маці да фірмы. 
Даведаўся ж нібыта выпадкова: 
«Убачыў у мамы ліст з раённага 
суда, што арганізацыя камусьці 
вінная грошы. Яна сказала: «Вось 
папрасілі мяне паўдзельнічаць у 
якасці сузаснавальніка».

Несцер за небяспечную 
язду адправіцца ў калонію-
пасяленне.

Пакаралі, але не ўсіх
трагедыяй ён пісаў на інтэрнэт-
форумах пра няспраўнасці тар-
мазной сістэмы і пытаўся па-
рады па рамонце. А на судзе 
заявіў адваротнае: машына бы-
ла спраўная, а пра тармазную 
сістэму пытаўся выключна з 
гіпатэтычнага пункту гледжання.

Бацькі загінулых дзяўчат 
і Лізавета, якая пацярпела ў 
аварыі, заявілі пазоў на кам-
пенсацыю маральнай шкоды 
на агульную суму 3,45 мільярда 
рублёў — да кіроўцы «Доджа» і 
ўласніка машыны. Суд задаволіў 
часткова: па 150 мільёнаў рублёў. 
Кватэру Несцера і «Додж» 
Максіма канфіскавалі.

Суд таксама накіраваў ма-
тэрыялы для праверкі і ра-
шэнне пытання пра завядзен-
не крымінальнай справы ў 
адносінах да Максіма за дачу за-
ведама лжывых паказанняў.

Паводле Tut.by

усё па інструкцыі і падрыхтаваў 
фіктыўныя дакументы. «Думаю, 
яму [намесніку] прапанавалі: аль-
бо гаворыць на мяне, альбо сам 
сядзе ў турму». А ў выпадку з ма-
шынай схема магла быць зроблена 
наўмысна: у выпадку, калі «я ста-
ну ўпоперак дарогі, каб мяне агава-
рыць, ачарніць. І вось цяпер я зна-
ходжуся пад арыштам».

Палкоўніку пагражае да 10 гадоў 
калоніі з канфіскацыяй маёмасці.

Сяргей Макарэвіч

tu
t.

by
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гутарка

Заснавальнік і ганаровы 
камандзір батальёна 
«Данбас», дэпутат 
Вярхоўнай Рады Украіны 
ў эксклюзіўным інтэрв’ю 
«Нашай Ніве» расказвае аб 
розніцы паміж палітычнай 
і франтавой войнамі, дае 
прагноз развіцця сітуацыі 
на Данбасе, а таксама 
расказвае пра жонку 
і дзяцей. 

«Мой спакой — мая 
зброя»

«Наша Ніва»: Як бы Вы самі 
адказалі на пытанне «Хто такі Ся-
мён Сяменчанка?»

Сямён Сяменчанка: Дэпутат 
Вярхоўнай Рады. Чалавек, які 
імкнецца знайсці шлях, якім мож-
на прынесці максімальную ка-
рысць сваёй краіне. У другую чар-
гу — бацька траіх дзяцей. Чалавек, у 
якога ёсць трыста падначаленых — 
батальён «Данбас».

«НН»: Якая вайна Вам здаец-
ца больш складанай: тварам да 
твару з супернікам ці палітычная 
ў кабінетах?

СС: Палітычная барацьба, вядо-
ма ж, больш складаная. Тым больш, 
калі мне даводзілася сумяшчаць два 
гэтыя віды супрацьстаянняў — на 
працягу пяці месяцаў. Цяпер ужо 
лягчэй, бо засяродзіліся толькі на 
палітычнай барацьбе. Але ўсё адно 
на фронце лягчэй. Там усё зразуме-
ла, людзі зусім іншыя.

«НН»: А што павінна адбыцца, 
каб Вы выйшлі з сябе ў Радзе?

СС: Тое ж самае, што і ў звычай-
ным жыцці: здзек з рэчаў, якія для 
мяне з’яўляюцца святымі і скла-
даюць аснову майго ўяўлення аб 
справядлівасці. Я дастаткова па-
дрыхтаваны, каб не выходзіць з 
сябе — больш за паўгода жыву ва 
ўмовах інфармацыйнай вайны і ў 
прынцыпе навучыўся кантраляваць 
сваю рэакцыю. Мой душэўны спа-
кой — мая зброя як дэпутата і маг-
чымасць думаць, не паддаючыся 
ўплыву збоку.

«Неверагодна, што 
баявікі кудысьці знікнуць 
і перададуць уладу народу»

«НН»: Вы вельмі жыва рэагуе-
це на ўсё, што адбываецца на Дан-
басе. Як гэта: пакінуць дом і ледзь 
не ўсё багацце у руках акупантаў?

СС: Не магу сказаць, што ў мяне 
калі-небудзь было багацце. Для мя-
не гэта — мая зямля. Абедзьве захо-
пленыя тэрыторыі з’яўляюцца для 
мяне малой радзімай: і Крым, дзе я 
нарадзіўся, і Данбас, дзе нарадзіліся 
мае дзеці, дзе я жыў. Усё гэта вельмі 
цяжка. Але я разумею, што толькі 
захаваўшы цвярозасць розуму, я ма-
гу нешта змяніць.

«НН»: Якое Ваша бачанне далей-
шага развіцця сітуацыі на Данбасе?

СС: Існуе некалькі кропак, 
злучыўшы якія паміж сабой лініяй, 
можна разумець, куды мы наогул 
ідзем. Першая кропка — гэта ўдзел 
фінансава-прамысловых груп, якія 
маюць уладу на Данбасе, ва ўсіх пад-
зеях захопу ўлады баевікамі, жа-
данне пагандлявацца з цэнтрам, 
захаваць уплыў. Другая — Мінскія 
пагадненні, якія сталі водападзе-
лам паміж нашымі перамогамі і 
паразамі. Наступная кропка — Дэ-
бальцава, Данецкі аэрапорт, пачатак 
непатрыятычнай інфармацыйнай 

кампаніі ўнутры краіны — стомле-
насць, якая назапашваецца ў гра-
мадстве ад вайны. Далей — стварэн-
не ў так званай ДНР «міністэрства 
бяспекі», а цяпер паведамілі пра 
стварэнне так званых «унутраных 
войскаў». Потым прыняцце зако-
на «Аб статусе акупаваных тэры-
торый».

Калі злучыць усё гэта лініяй і 
працягнуць яе ў будучыню, ста-
не зразумела, што Расія і лідары 
фарміраванняў «ДНР» і «ЛНР» 
не ставяць перад сабой мэты, 
прапісаныя ў Мінскіх пагаднен-
нях. Там усё прапісана досыць про-
ста — пасля мясцовых выбараў на 
Данбасе праходзіць працэс узяцця 
намі пад кантроль мяжы з Расіяй, 
затым праводзіцца канстытуцый-
ная рэформа. Ствараюцца атрады 
народнай міліцыі, паралельна ідзе 
аднаўленне народнай гаспадаркі. 
Зразумела, што Расія гэтыя 
пагадненні выконваць не збіраецца. 
Калі яны будуць выконвацца на-
шым бокам, а не выкарыстоўвацца 
для назапашвання сіл, то гэта не-
прымальна і для нас. Калі я кажу 
«мы», я маю на ўвазе патрыётаў 
Украіны і тых людзей, якія робяць 
рэальныя справы для яе абароны.

Усім зразумела, што тыя ж людзі, 
якія падтрымліваюць баевікоў і ма-
юць цяпер на Данбасе ўладу, прый-
дуць там да ўлады і легітымна. Для 
мяне неверагодна, што гэтыя людзі 
кудысьці знікнуць, перададуць ула-
ду народу, а народ абярэ сабе закон-
ных прадстаўнікоў. Такога не бывае.

Ёсць два варыянты развіцця 
падзей. Альбо Расія ўмацоўваецца 
на Данбасе да той пары, пакуль 
яе палітычныя сатэліты ўнутры 
краіны не становяцца досыць 
моцнымі. Пасля гэтага адбываец-
ца такі ж працэс, як у 2007 годзе. Па-
трыёты губляюць уладу ў краіне, 
хоць ва ўладзе шмат у чым тыя, ка-
го я называю «зладзеяватыя па-
трыёты». Затым Украіна вярта-
ецца да стану сатэліта Расеі, у нас 
будуецца псеўдадзяржава, мэтай 
якой з’яўляецца спакойнае распа-
раджэнне прыроднымі рэсурсамі і 
багаццямі ў цесных інтарэсах асоб-
ных алігархічных і чынавенскіх 
сем’яў. Альбо дэмакратычным шля-
хам змяняецца ўлада — як мясцо-
вая, так і склад парламента і ўрада. 
Гэта трошкі ўтопія, зразумела ж. Але 
практычна еўрапейскія дзяржавы 
бліжэй да другога варыянту, чым 
да першага.

 «Чагосьці глабальнага 
мы не атрымалі»

 «НН»: Апошнім часам даволі 
гучна гучыць ідэя стварэння балта-
чарнаморскага саюза, які буд-
зе надзейным саюзнікам ЗША ў 
Еўропе. Якое Ваша стаўленне да 
гэтай ідэі?

СС: Калі Украіна не сыдзе з 
пазіцый слабой краіны, яна не 
будзе жаданым удзельнікам ў лю-
бым саюзе, так як будзе несці рызыкі 
распаўсюджвання вайны на краіны-
ўдзельніцы саюза, паколькі да сла-
бой краіны заўсёды прад’яўляюць 
прэтэнзіі. Калі мы станем моцнымі, 
тады гэта становіцца рэальнас-
цю. Не ведаю, якая павінна быць 
канфігурацыя краін-удзельніц 
дадзенага саюза, але чаму б і не 
балта-чарнаморскага? Гэта на-
шы суседзі, краіны, якія мяжу-
юць з Расіяй, маюць адны і тыя ж 
праблемы, якія вынікаюць з гэ-
тага суседства. А будзе гэта пра-
ект ЗША ці Украіны, залежыць ад 
нас. Перш за ўсё трэба думаць аб 

Сямён Сяменчанка: «Зрабіў жонцы 
падарунак — вярнуўся жывым»

уласных інтарэсах і выбіраць са-
бе саюзнікаў. Калі ЗША будуць 
аказваць дапамогу нашай краіне, 
то балта-чарнаморскі саюз будзе 
перспектыўным утварэннем.

«НН»: Пытанне практычнае. 
Якая ваенная дапамога Захаду 
Украіне на дадзены момант?

СС: Ад ЗША цяпер паступае да-
памога, абгавораная яшчэ мінулым 
летам. Прыязджалі мае добрыя 
знаёмыя — доктар Філіп Карбер 
і генерал у адстаўцы Уэслі Кларк, 
якія цяпер дамагліся паставак нам 
беспілотнікаў і джыпаў. Тая дапа-
мога, якая выдзелена Кангрэсам і 
ў атрыманні якой браў удзел у тым 
ліку і я, хутчэй за ўсё, з-за пазіцыі 
амерыканскага прэзідэнта будзе вы-
дадзена ў форме кансультацыйных 
і трэнінгавых паслуг. Таксама ідуць 
пастаўкі несмяротнай зброі з нава-
кольных краін.

Чагосьці глабальнага мы яшчэ не 
атрымалі, ды нам, у прынцыпе, і не 
трэба. Нам неабходна нармальна 
запусціць сваю вайсковую прамыс-
ловасць. У нас вырабляецца прак-
тычна 75% таго, што мы спрабуем 
замовіць за мяжой: і той жа аналаг 
супрацьтанкавых «Джэвелінаў», мы 
можам выпускаць і беспілотнікі, і 
боепрыпасы. 

«У мяне мама з Беларусі»
«НН»: Якое Ваша стаўленне да 

цяперашняй Беларусі і як Вам ба-
чыцца развіццё сітуацыі ў нашай 
краіне?

СС: Станоўчым фактарам 
з’яўляецца тое, што Беларусь не бра-
ла дзейнага ўдзелу ў спробах анексіі 
ўкраінскай тэрыторыі і імкнецца 
падтрымліваць нейтралітэт. Так-
сама тое, што шмат людзей пры-
ехала з Беларусі, каб узяць удзел 
у вызваленчай вайне Украіны су-
праць Расіі. Досыць важна, што ў 
нас захаваліся гандлёвыя адносіны 
з Беларуссю. Пра сутнасць вашай 
унутрыпалітычнай сітуацыі мне 
вядома мала — я не вяду з гэтым 
сталую працу. Але я ведаю, што на 
тэрыторыі Беларусі размешчаны 
вайсковыя групоўкі, якія могуць 
несці тэарэтычную пагрозу Украіне. 
Гэта, у прынцыпе, усё, што я магу 
расказаць.

«НН»: Як Вы бачыце 
супрацоўніцтва паміж Беларус-
сю і Украінай у сферы ВПК?

СС: Нам выгадна супрацоўніцтва 
з нашымі суседзямі, гэта 
перспектыўны кірунак, які трэ-

ба развіваць. Праблемай, вядо-
ма, з’яўляецца магчымая ўцечка 
вайскова-прамысловых сакрэтаў 
у Расію, але я думаю, што ўсё, што 
можна, ужо выцекла. Пры старшыні 
СБУ Якіменку і міністру абароны 
Саламаціну і ўсёй гэтай кампаніі 
было параскрадана і прададзена 
ўсё магчымае.

«НН»: Можаце даць невялікі 
прагноз у развіцці адносін паміж 
нашымі краінамі і падзеях у 
Беларусі? Многія сцвярджаюць, 
што Расія ў гэтым годзе ў сувязі з 
прэзідэнцкімі выбарамі ў Беларусі 
паспрабуе правесці падобны з   
украінскім сцэнар і ў нас.

СС: Усё залежыць ад таго, у якім 
стане знаходзіцца ваша войска. Калі 
яно ў добрым стане, то ўсё нармаль-
на. Асноўная мэта Расіі — слабыя 
краіны, якія сістэмна развальваліся 
многія гады. Беларусь, наколькі я 
ведаю, вяла больш-менш сама-
стойную палітыку, старалася за-
хаваць сваё войска. Таму такі сцэ-
нар малаверагодны. А вось у вашых 
прэзідэнцкіх выбарах Расія проста 
абавязаная браць удзел, паколькі гэ-
та вынікае з інтарэсаў яе кіраўнікоў. 

«НН»: Пытанне ў лоб. Ходзяць 
чуткі, што Ваша сям’я знаходзіцца 
ў Беларусі.

СС: Я чытаў, што яна знаходзіцца 
ў ЗША, а таксама, што ў мяне та-
та ў Расіі кіруе прадпрыемствам. 
Дарэчы, у мяне мама нарадзілася 
ў Беларусі — у горадзе Ліда. У 
яе бацькі адтуль. А мая сям’я 
знаходзіцца ва Украіне.

«НН»: Самі ў Лідзе не былі?
СС: Не, я, калі вучыўся ў вайско-

вым вучылішчы, ездзіў у Мінск і ў 
Магілёў. Гэта было ў 1992 годзе.

«Прапаганда дзяўбе»
«НН»: Што можаце расказаць 

пра сваіх дзяцей? А то інфармацыі 
не знайсці.

СС: Яны яшчэ занадта маленькія, 
каб стаць персанажамі расейскай 
прапаганды. У мяне трое хлопчыкаў. 
Старэйшаму амаль сем, малодша-
му — амаль чатыры. Маме ўжо цяж-
ка спраўляцца, патрэбна татава да-
памога. Старэйшага можна хоць у 
батальён запісваць — такі высокі. 
Ходзяць ва ўкраінскамоўны са-
док, па-ўкраінску размаўляюць 
лепш, чым тата. Тата разумее, ча-
сам ўстаўляе ў размове нейкія 
ўкраінскія словы. Мабыць, трэ-
ба гэтым сур’ёзна заняцца. Мне 
ўкраінская мова падабаецца, але 

нешта я ў гэтай віхуры жыцця па-
куль не знайшоў для гэтага часу. Бу-
ду старацца знайсці. А так — добрыя 
дзеці, у меру капрызлівыя. Да таты 
падобныя.

«НН»: Вы строгі бацька?
СС: Ды не.
«НН»: А муж Вы тады які? Які 

падарунак зрабілі жонцы на Дзень 
святога Валянціна?

СС: Адзін — рамантычны. 
А другі — вярнуўся жывым. 
Мы менавіта тады трапілі пад 
мінамётны абстрэл. Менавіта 14 лю-
тага я выехаў. Жонка мяне чакала ў 
бальніцы ў Днепрапятроўску. Яна з 
разуменнем ставіцца да гэтага — я 
павінен быў быць тады менавіта там.

«НН»: Нешта Вы не стварае-
це ўражанне рамантычнага чала-
века…

СС: Данецкія дэпутаты настолькі 
суровыя (смяецца)… Ну і потым я 
ж не магу раскрыцца, як рамантык, 
у інтэрв’ю з мужчынам з Беларусі 
(смяецца). Калі б была жанчына, я 
б, можа, яшчэ чагось нарамантычыў.

«НН»: А самы рамантычны 
ўчынак у Вашым жыцці? У акно 
да жонкі залазілі?

СС: Ды шмат чаго было. І 
залазіў, і вылазіў. Разумееце, гэ-
та было ў мінулым жыцці, і, каб 
успомніць, трэба напружвацца. 
Проста не хачу ўсё расказваць, каб 
гэта не рабілася здабыткам прапа-
ганды. У апошні час яна крыху ас-
лабла, у яе з’явіліся іншыя перса-
нажы. Хаця ўсё роўна дзяўбуць. 
Потым вылезе — будуць усялякія 
фотажабы маляваць.

«НН»: Чытаў, што не ўсе Ва-
шы сваякі падзяляюць Вашу 
палітычную пазіцыю.

СС: Хм. Жонка падзяляе. Дзеці, 
калі не будуць падзяляць, цуке-
рак не атрымаюць. Бацькі больш 
апалітычныя — яны людзі ста-
рога Савецкага Саюза. Яны 
імкнуцца не дачыняцца да гэтых 
спраў, паколькі таксама цяжка 
ўспрымаюць вайну паміж Расіяй і 
Украінай, усё-такі яны выхоўваліся 
ў інтэрнацыянальным ключы. Гэта, 
па сутнасці, усе мае сваякі першай 
лініі. Ёсць сваякі, якія засталіся ў 
Крыме. Ёсць, якія засталіся на Дан-
басе. Але я не хацеў бы асвятляць іх 
палітычную пазіцыю, каб не ставіць 
іх у сітуацыю, у якой ім можа пагра-
жаць небяспека, паколькі гэта ўсё ж 
такі акупаваная тэрыторыя.

Гутарыў Зміцер Міцкевіч, Кіеў

Сямён Сяменчанка

Нарадзіўся ў 1974 
у Севастопалі. 
Камандзір 
добраахвотнага 
батальёна «Данбас». 
Дэпутат Вярхоўнай 
Рады Украіны.
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культура

Ключавыя персоны 
рэйтынгу — Вольскі, 
Мулявін і Міхалок. 

Інтэрнэт-партал Tuzin.fm 
склаў рэйтынг найлепшых 
беларускіх песень, апытаўшы 90 
экспертаў. У рэйтынг увайшлі 
розныя песні беларускіх 
выканаўцаў, незалежна ад мо-
вы і жанру. «Танцы на даху» 
Ulis суседнічаюць з «Чёрным 
бумером» Сярогі, мроеўская 
«Краіна крывавых дажджоў» — 
з ляпісаўскай «Ты кінула».

Гімн «Магутны Божа» заняў 
11 месца, за ім — «Простыя сло-
вы» з «Народнага альбома». 
Агулам у сотню трапіла два 
дзясяткі песень, што выконвалі 
«Песняры», да 15 песень з сотні 
руку прыклаў Лявон Вольскі. У 
«Ляпісаў» 9 песень: найвышэй-
шая 37-я пазіцыя ў «Капітала».

«Пагоня» на верш Багдановіча 
на 40-м месцы, «Развітанне з 
Радзімай» на музыку Агінскага 
і словы Сокалава-Воюша — на 
41-м. «Здравствуй, чужая ми-
лая» Аляксандра Саладухі заня-
ла 19 месца. Паслухаць усе сто пе-
сень можна ў інтэрнэце, на сай-
це Tuzin.fm.

Топ-10 беларускіх песень выглядае так:
«Песняры» — Александрына
N.R.M — Тры чарапахі
«Верасы» — Завіруха
«Песняры» — Касіў Ясь канюшыну
N.R.M — Паветраны шар
«Сябры» — Шуміце, бярозы
Krama — Бяжы, хлопец
Праект «Я нарадзіўся тут» — Я нарадзіўся 
тут
Ulis — Радыё Свабода
«Песняры» — Белавежская пушча

Аляксандр Арсёнаў

Пра новае выданне кнігі 
«Імёны Свабоды» расказвае 
аўтар — Уладзімір Арлоў. 

Першае выданне гэтай кнігі паба-
чыла свет у серыі «Бібліятэка Свабо-
ды ХХІ стагоддзя» ў 2007-м. Аўтар 
абраў асоб з нацыянальнага пан-
тэону, пра якіх расказаў у сціслых, 
але змястоўных эсэ. Гэта паўстанцы 
Касцюшкі, паўстанцы 1831 і 1863 
гадоў, айцы БНР і БССР…

«У новым выданні 300 кароткіх 
партрэтаў тых, хто змагаўся за сва-
боду ў самых розных яе вымярэн-
нях і ўвасабленнях. З часоў Рэйтана 
і Касцюшкі і да пачатку ХХІ стагод-
дзя, — расказаў Уладзімір Арлоў. — 
Рыхтуючы трэцяе выданне, я не 
заглыбляўся ў гісторыю: усе мае 
новыя героі — нашы сучаснікі. Гэта 
Рыгор Барадулін, Генадзь Бураўкін, 
Уладзімір Дамашэвіч, Ніна Мацяш, 
Яўген Будзінас, калі казаць пра маіх 
калег-літаратараў. Гэта Генадзь Гру-
шавы, філосаф, які вырашыў, што 
найвышэйшая філасофія — рата-
ваць нацыю. І стварыў дабрачын-
ны фонд «Дзеці Чарнобыля». Гэ-
та палітык Віктар Івашкевіч. Вя-
домыя ўсім ваяры культурніцкага 
фронту: Арына Вячорка, якую я 
называю рыцаркай Вялікага Кня-
ства; гісторыкі і архівісты Генадзь 
Кісялёў і Віталь Скалабан; Зміцер 
Сідаровіч, музыка, стваральнік 
легендарнага гурту «Камелот»; 

мовазнаўца Юрась Бушлякоў; паэ-
ты Таццяна Сапач і Юрый Гумянюк; 
мастак Сяргей Цімохаў; Сяржук 
Вітушка. Палітолаг Віталь Сіліцкі, 
эканаміст Уладзімір Кулажанка. 
Згадаем святароў: кардынал Свён-
так і ксёндз Уладзіслаў Пятрайціс, 
літовец, якога беларускае паветра 
зрабіла беларускім ксяндзом. Яго 
цёпла ўзгадваюць у Мёрах, у Сла-
бодцы на Браслаўшчыне, дзе ён 
паставіў помнік Еўфрасінні По-
лацкай. А ў Мёрах ён паставіў пер-
шы ў Еўропе помнік ненароджанаму 
дзіцяці. Галіна Сямдзянава, дэпутат-
ка Вярхоўнага Савета гістарычнага 
ХІІ склікання, якая ў лёсавыз-
начальны момант для гісторыі 
Беларусі не пусціла на трыбуну 
першага сакратара ЦК КПБ Ма-
лафеева, і ў той самы дзень Дэкла-
рацыя пра дзяржаўны суверэнітэт 
Беларусі набыла статус канстыту-
цыйнага закона...»

«Наша Ніва»: На жаль, героі Ва-
шай кнігі людзі, якія адышлі ад нас. 
Не думалі напісаць падобную кнігу 
пра жывых?

Уладзімір Арлоў: Гэтая кніжка ад 
пачатку задумвалася мной як апове-
ды пра людзей, чыё жыццёвае кола 
завяршылася. І гэта дазваляе даць 
ацэнку свайму герою без усялякіх 
ваганняў. На жаль, і мой уласны до-
свед сведчыць, што далёка не кож-
ны можа да канца дзён захаваць вер-
насць сваім ідэалам, прынцыпам, 
вернасць самому сабе. І зыходзячы 

з гэтага я выбіраў тых герояў.
Яшчэ адзін крытэр адбору. Гэ-

та людзі, якія змагаліся за свабо-
ду ў самых розных яе вымярэннях 
і ўвасабленнях: свабоду слова, сум-
лення, веры, за права быць сваім ча-
лавекам на сваёй зямлі, за незалеж-
насць Беларусі.

Усе гэтыя людзі нейкім чынам 
паўплывалі на мае погляды, маг-
чыма, на мой характар. Натураль-
на, паміж некаторымі маімі героямі і 
мной некалькі стагоддзяў. Але знач-
ную частку я ведаў асабіста. І ў такім 
выпадку было найбольш складана 
распавядаць пра асобу.

Я лічу сваім суаўтарам выдатнага 
мастака, дызайнера Генадзя Мацура. 
Ён можа пацвердзіць тое, што я ска-
жу зараз. Калі працуеш над кнігай 
такога кшталту, калі ты маеш спра-
ву з такой колькасцю герояў, люд-
зей неардынарных, выбітных, то ў 
працэсе працы даводзіцца дакранац-
ца да сфер загадкавых, містычных. 
Мы з Генадзем Мацурам маглі 
б расказаць некалькі гісторый 
пра тое, як трансцэндэнтальныя 
сілы ўмешваліся ў нашу працу: 
дапамагалі альбо перашкаджалі.

СМ

Прэзентацыя кнігі «Імёны 
Свабоды» 

адбудзецца 11 красавіка ў галерэі 
«Ў». Пачатак а 19.00. Уваход 
вольны.

30 сакавіка на 95-м годзе жыцця памёр Аляксандр 
Доўбік, ветэран вайны, вязень ГУЛАГу. Чалавек, які рэш-
ту жыцця прысвяціў адстойванню права на справядлівую 
кампенсацыю за савецкія рэпрэсіі. Аляксандр Сафронавіч 
змагаўся не толькі за ўласны гонар, ён хацеў стварыць прэ-
цэдэнт для ўсіх тых беларусаў, што трапілі ў гулагаўскія 
жорны.

У 1958 годзе Аляксандр Доўбік, удзельнік вайны, вя-
сковы настаўнік, атрымаў 10 год мардоўскіх лагераў. Ён 
напісаў лісты тагачасным кіраўнікам ЗША, Англіі і Індыі, 
у якіх прасіў паўплываць на кіраўніцтва СССР. Адбыў 
палову тэрміну, быў рэабілітаваны ў 1991 годзе. Адрэзак 
жыцця паміж вызваленнем з лагера і рэабілітацыяй так-
сама быў няпросты: нагляд спецслужбаў, ціск на працы, 
звальненні.

У 1990-я Аляксандр Сафронавіч далучыўся да дэма-
кратычнага руху. Рэгулярна, пакуль дазваляла здароўе, 
удзельнічаў у дзядоўскіх шэсцях у Курапаты. 

Сямён Печанко, gazetaby.com

3 красавіка ў Полацку, пасля аперацыі, памёр на 57-м 
годзе жыцця выдатны рэстаўратар Уладзімір Дзмітрыевіч 
Сараб’янаў. Ён нарадзіўся ў Расіі, але аддаў жыццё на 
аднаўленне беларускіх бажніц.

Ігумення Спаса-Еўфрасінеўскага манастыра Еўдакія 
сказала, што «такія людзі адыходзяць у момант найболь-
шага набліжэння да Бога. Розум не пратэстуе супраць Бо-
скай волі. Але душы пакутліва ад такой страты», напісаў 
у фэйсбуку архітэктар Ігар Чарняўскі.

Маскоўскія спецыялісты пад кіраўніцтвам Уладзіміра 
Сараб’янава падключыліся да працы па рэстаўрацыі фрэ-
сак у полацкім Спаса-Еўфрасіннеўскім манастыры з 2007 
года. Уладзімір Дзмітрыевіч распрацаваў методыку ад-
слаення фрэсак, што дазволіла захаваць роспісы XIX 
ст., а потым экспанаваць іх як рухомы помнік. Дзякую-
чы майстэрству Сараб’янава старажытныя фрэскі Спаса-
Праабражэнскай царквы здабылі новае жыццё, адзначае 
pravoslavie.by.

АГ

Сцісла
Адам Мальдзіс 
шпіталізаваны ў Варшаве
Вядомы беларускі даследчык 
Адам Мальдзіс 28 сакавіка па 
дарозе з Кракава ў Мінск 
(Варшава) быў шпіталізаваны, 
паведаміў у фэйсбуку яго сын 
Яраслаў. Цяпер сп. Адам 
знаходзіцца у Бальніцы 
Дзіцяткі Ісуса (Szpital 
Kliniczny Dzieciątka Jezus). Па 
рэкамендацыі дактароў ён 
павінен прайсці поўны цыкл 
лячэння перад выездам на 
Радзіму. Дыягназ: сардэчная 
недастатковасць, запаленне 
страўніка. Прыкладная дата 
выпіскі — 18 красавіка. Адам 
Іосіфавіч Мальдзіс — вядомы 
літаратуразнаўца, гісторык, 
доктар філалагічных навук, 
яму 82 гады.

У Мінск прыедуць Guano 
Apes
Нямецкі рок-гурт Guano Apes 
выступіць у мінскім Re:Public 
19 мая. Гэта будзе першы 

сольны канцэрт гурту ў 
Беларусі. У Мінску гурт 
выканае найлепшыя песні, 
напісаныя за 20 гадоў. Квіткі 
паступяць у продаж на 
наступным тыдні. Цэны 
пачынаюцца ад 500 тысяч. 
Guano Apes былі заснаваныя ў 
1994 годзе, а голас гурту, 
Сандра Насіч, далучылася да 
каманды ў 1996-м.

Для фільма пра Аліну 
Кабаеву не могуць знайсці 
акцёрку
Пра тытулаваную расійскую 
гімнастку Аліну Кабаеву 
здымуць фільм, паведамляюць 
расійскія СМІ. Карціна будзе 
складацца з некалькіх навел, і 
гераіняй адной з іх стане 
Кабаева. Прычым рэжысёр 
пакуль не можа падабраць 
акцёрку на гэтую ролю. Пры 
гэтым не выключана, што ў 
выпадку, калі двайніка так і не 
знойдуць, то алімпійскай 
чэмпіёнцы давядзецца самой 
іграць сябе.

АА

100 найвялікшых 
беларускіх песень

Вязень ГУЛАГа Аляксандр Доўбік
In memoriam

Рэстаўратар Уладзімір Сараб’янаў

Усе новыя героі — нашы сучаснікі
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гісторыя

Пра пасольства Мацея 
Стрыйкоўскага ў Асманскую 
Імперыю піша Алег 
Дзярновіч.

Увосень 1574 года Мацей 
Стрыйкоўскі ехаў з пасольствам 
у Стамбул. За плячыма гэтага 
27-гадовага чалавека была вайско-
вая служба ў Віцебскім гарнізоне, 
выкананне функцый «рыску-
на» (выведніка) на «маскоўскай 
мяжы». Стрыйкоўскі яшчэ пад-
леткам трапіў у Вялікае Княства 
Літоўскае са сваёй роднай Поль-
шчы ды стаў патрыётам новай Ай-
чыны. Больш за тое — праз нейкі 
час ён будзе аўтарам першай 
публікаванай гісторыі ВКЛ.

Пакуль жа Стрыйкоўскі 
выязджаў з Кракава ў склад-
зе дыпламатычнай місіі, якую 
ўзначальваў Анджэй Тараноўскі. 
Палітычная сітуацыя ў Ягелон-
скай манархіі складалася экза-
тычная: тры месяцы таму з тро-
на ўцёк зусім нядаўна абраны ка-
ралём Польскім і вялікім князем 
Літоўскім Генрых Валуа. У Рэчы 
Паспалітай наступіў інтэррэгнум 
(міжкаралеўе), пачынаўся час 
інтрыг і вылучэння новых кан-
дыдатур. Але для краіны усё роўна 
заставаліся актуальнымі пытанні 
адносінаў з Асманскай Імперыяй 
ды статуса Валахіі і Малдавіі. Гэ-
тым і было выкліканае пасольства 
ў Стамбул.

Пакуль дыпламаты дабіраліся да 
Турцыі, там памёр султан Селім ІІ і 
на трон узышоў яго сын Мурад ІІІ. 
Ён загадаў забіць сваіх малодшых 
братоў, каб ніхто не мог аспрэчыць 
яго дынастычных правоў. Цяпер 
гэтую крывавую гісторыю можна 
пабачыць у папулярным турэцкім 
тэлесерыяле «Цудоўны век», дзе 
адной з галоўных персанажаў вы-
ступае ўкраінка Раксалана (На-
стасся / Аляксандра Лісоўская), як 
Гюрэма Султан — маці Селіма ІІ і 
бабуля Мурада ІІІ.

...Але Мацея Стрыйкоўскага 
Стамбул уразіў зусім іншым. Там 
ён пабачыў жывога насарога.

Паводле Стрыйкоўскага, наса-
рога прыслалі султану Селіму ІІ, 
але дастаўся ён ужо новаму 
ўладару асманаў — Мураду ІІІ. 
Насарога змясцілі ў садзе пры са-
боры Св. Сафіі, а Стрыйкоўскі, як 
ён сам пра гэта піша, уласнаруч-
на гладзіў і карміў гэтую бестыю.

Стрыйкоўскі нават замаляваў 
незвычайную жывёлу. Малюнак 
пачынае рукапісны сшытак, які 
ўтрымлівае тэкст паэмы «Бітва пад 
Улай», прысвечанай слаўнай пера-
мозе войска ВКЛ над маскоўцамі 
ў 1564 годзе.

Але чаму насарог выклікаў такую 
жывую рэакцыю Стрыйкоўскага? 
Прычына ў сімвалічным статусе 
насарога для рэнесанснай куль-
туры Еўропы.

Насарогі Плінія 
Старэйшага

Насарогаў у Еўропе не бачылі 
з часоў антычнага Рыма. Як сус-

Насарог для султана

Гравюра Дзюрэра, якую ён зрабіў, не бачыўшы насарога.

Мацей Стрыйкоўскі

(1547—1593) гісторык, пісьменік 
і дыпламат. Аўтар «Хронікі 
Польскай, Літоўскай, Жамойцкай 
і ўсёй Русі» (1582).

Рог насарога

нягледзячы на цвёрдасць, 
складаецца не з коснай тканіны, 
а з канцэнтраванага кераціну — 
бялку, які прысутнічае ў валасах.

Насарог, намаляваны Мацеем Стрыйкоўскім.

жалабоў у гатычнай архітэктуры, 
якія звычайна скульптурна 
афармляліся ў выглядзе гратэск-
ных персанажаў, у Беленскай ве-
жы былі зробленыя ў выглядзе 
галоваў насарога з рогам.

Першыя графічныя 
фіксацыі

Можна ўявіць сабе цікавасць 
еўрапейцаў XVI ст., калі да двара 
аднаго з манархаў былі дастаўлены 
гэтыя нябачаныя раней бестыі, 
далёкія водгукі антычнасці. Па-
шырэнне інфармацыі адбывала-
ся праз «лятучыя лісткі». Першая 
вядомая нам выява лісабонскага 
насарога ілюстравала памфлет 
фларэнційскага лекара Джавані 
Джакома Пені, выдадзены 13 
ліпеня 1515 года — менш чым 
праз два месяцы пасля ўваходу 
караблёў з партугальскай Індыі ў 
рэчышча Тэжы.

Паэма мае назву, якая падрабяз-
на апісвае абставіны з’яўлення на-
сарога ў Лісабоне: «Форма, і пры-
рода, і шлях насарога, прывезена-
га капітанам армады партугаль-
скага караля, і іншыя прыгожыя 
рэчы, прывезеныя з новых выспа-
чак». Адзіны захаваны асобнік мае 
на апошняй старонцы аўтограф 
іспанскага пісьменніка і касмо-
графа, сына Хрыстафора Калумба 
Фердынанда Калумба: «Я набыў 
гэтую кнігу ў паўкатрэна ў Рыме 
ў лістападзе 1515».

На дэманстрацыі насарога ў 
Лісабоне прысутнічаў мараўскі 
купец і друкар Валянцін Фернан-
дэс, які даслаў у Нюрнберг свай-
му прыяцелю Альбрэхту Дзюрэ-
ру ліст з апісаннем бестыі. Яшчэ ў 
адным лісце, аўтар якога невядо-
мы, быў змешчаны накід малюн-
ка насарога. Такім чынам, нямецкі 
графік не бачыў ужывую гэтага не-
звычайнага звера, але меў ягоныя 
апісанні і па іх зрабіў малюнак на-
сарога і гравюру.

Малюнак Дзюрэра 
суправаджаўся тлумачальным 
запісам па-нямецку, у якім мы ба-
чым цытаванне Плінія. Павод-
ле запісу, насарог «мае колер жа-
бы і ўвесь пакрыты густой лускою, 
а таксама ў памеры ён такі ж, як і 
слон, але ніжэйшы, і смяротны во-
раг слана. Ён мае на пярэдняй част-
цы носа моцны востры рог, і калі гэ-
тая жывёла набліжаецца да слана, 
каб змагацца з ім, заўсёды спачат-
ку навострывае свой рог аб камяні і 
кідаеццца на слана з галавой паміж 
яго пярэднімі нагамі. Тады трапляе 
слану, дзе яго скура найтанчэйшая, а 
затым бадае яго. Слон вельмі баіцца 
насарога; бо той заўсёды забадае яго. 
Бо ён добра ўзброены, вельмі жы-
вы і спрытны. Жывёлу называюць 
rhinocero па-грэцку і на лаціне, а ў 
Індыі — гомда».

Нягледзячы на анатамічныя 
недакладнасці, гравюру Дзюрэра 
шматкроць капіявалі на працягу 
трох стагоддзяў, і сёння даследчыкі 
сцвярджаюць, што ніводная выява 
жывёлы не зрабіла такога ўплыву 
на еўрапейскае мастацтва, як «на-
сарог Дзюрэра».

Якія ж недакладнасці мела вы-
ява? На гравюры насарог пакры-
ты моцнымі шчытамі, падобнымі 
да брані, мае каўнер на шыі, а так-
сама суцэльную грудную пласціну. 
Швы брані выглядаюць быццам 
змацаваныя заклёпкамі. На спіну 
насарогу Дзюрэр змясціў выгнуты 
рог, а ногі пакрыў луской. 

Некаторыя гісторыкі мастацт-
ва пішуць, што для бою насарога 
са сланом у Партугаліі сапраўды 

маглі быць створаныя даспехі. 
Іншыя кажуць, што графічны 
эфект брані маглі выклікаць 
зморшчыны скуры насарога.

Але як жа адбывалася пасоль-
ства Рэчы Паспалітай, падчас 
якога Мацей Стрыйкоўскі быў 
так уражаны насарогам?

Насарог Стрыйкоўскага
Аўстрыйскі дыпламат у Стамбу-

ле занатаваў, што пасольства Рэчы 
Паспалітай прыбыло ў сталіцу Ас-
манскай Імперыі 15 снежня. Само па-
дарожжа ў Турцыю, багатае на небя-
спеку і цікавосткі, Стрыйкоўскі паз-
ней апіша ў вершаванай аўтабіяграфіі, 
выдадзенай у 1582 годзе разам з яго-
ным галоўным творам «Хронікай 
Польскай, Літоўскай, Жамойцкай і 
ўсёй Русі».

На рэчаіснасць Асманскай дзяр-
жавы Стрыйкоўскі глядзеў кры-
тычна — ён ацэньваў палітычны 
лад Турцыі з пункту гледждання 
канцэпцыі палітычных правоў у 
шляхецкай дзяржаве. Зрэшты, гэ-
та пазіцыя згуляла з храністам і 
злы жарт, калі 14 снежня 1574 го-
да каралём Польскім і вялікім кня-
зем Літоўскім быў абраны Сцяпан 
Батура.

Раней гэты манарх быў князем 
Трансільваніі — васала Асманскай 
Імперыі. На выбарах кандыдатуру 
Батуры падтрымлівала Турцыя. 
Стрыйкоўскі са сваёй антытурэц-
кай скіраванасцю зрабіўся нясво-
ечасовы ў Кракаве. Гэта, магчыма, 
і вымусіла яго вярнуцца ў ВКЛ. 
Там, жывучы пры двары князёў 
Алелькавічаў у Капылі і Слуц-
ку, Стрыйкоўскі меў магчымасць 
азнаёміцца з беларуска-літоўскімі 
летапісамі і распачаць сваю хроніку.

Але Стрыйкоўскі застанецца 
ў нашай памяці і як востры ды 
дасціпны назіральнік, у тым ліку 
дзякуючы сваёй замалёўцы «стам-
бульскага насарога». Аналіз за-
натовак Стрыйкоўскага паказ-
вае, што храніст не бачыў гравю-
ры Дзюрэра, бо піша, што насаро-
га «можа быць, апроч нас, ніхто на 
свае вочы ў Еўропе не бачыў».

Афрыканскі ці індыйскі?
Якога ж насарога прывезлі ў 

Стамбул? Гэта цалкам мог быць 
афрыканскі насарог, гістарычны 
арэал распаўсюду якога быў не-
далёка ад паўночна-афрыканскіх 
уладанняў Асманскай Імперыі.

Але на малюнку Стрыйкоўскага 
выразна выяўлены аднарогавы на-
сарог. А афрыканскія насарогі (бе-
лы і чорны) маюць два рогі. Адзін 
рог мае індыйскі насарог — менавіта 
прадстаўніка гэтага віду і прывезлі ў 
1515 годзе ў Лісабон. Хутчэй за ўсё, 
Стрыкоўскі бачыў у Стамбуле так-
сама індыйскага насарога.

Індыйскі (панцырны) насарог 
не мае ворагаў у прыродзе, хіба 
што тыгра, для якога ласунак — ма-
лыя насарогі. Але ў сутычцы з да-
рослым насарогам, нават самкай, у 
тыгра шанцаў няма. Нават сустрэ-
ча з індыйскім сланом не ўяўляе 
небяспекі для панцырнага насарога. 
Зусім як пісаў Пліній Старэйшы…

Эпізод з замалёўкай 
Стрыйкоўскага паказвае, як су-
польныя сюжэты лучылі Еўропу 
эпохі Рэнесанса з антычнай спад-
чынай. Для нас гэта таксама добры 
прыклад таго, як не толькі эліты, 
але і сярэднія пласты грамадства 
Вялікага Княства Літоўскага 
асвойвалі ў XVI ст. культурна-
геаграфічную прастору вакол сва-
ёй Айчыны. Дасціпнае вока было 
тут не лішнім.

ветная імперыя, Рым любіў збіраць 
розныя экзоты жывёльнага све-
ту — іх паказвалі народу і ладзілі 
двубоі экзатычных жывёлаў з 
гладыятарамі або міжсобку. У сва-
ёй «Натуральнай гісторыі» рымскі 
пісьменнік-эрудыт Пліній Старэй-
шы апісваў гульні, зладжаныя кон-
сулам Рымскай рэспублікі Пампе-
ем Вялікім у 55 г. да н.э. Для гэтых 
масавых забаваў прывезлі і насаро-
га. Пліній Старэйшы падкрэслівае, 
што таго насарога бачылі ўжо ра-
ней, і меў ён адзін рог. Іншы ж на-
сарог, які быў адмыслова выраш-
чаны ў Рыме для бітвы са сланом, 
рыхтуючыся да бою, «навострываў 
свой рог аб камяні». Паводле рым-
скага аўтара, насарог падчас бойкі 
«імкнецца трапіць суперніку ў 
жывот, які ў таго, як яму вядома, 
больш уразлівы».

«Натуральная гісторыя» Плінія 
Старэйшага, складзеная каля 77 г. 
н.э., стала адным з тых антычных 
твораў, на які не забываліся праз 
усё Сярэднявечча і які стаў пра-
вобразам еўрапейскіх энцыкла-
педый.�

Двубой у Лісабоне
У 1498 годзе партугальская эска-

дра Васка да Гамы адкрыла шлях 
у Індыю, і з пачатку XVI ст. пар-
тугальцы распачалі каланізацыю 
гэтага экзатычнага і багатага 
краю. У 1510 годзе герцаг Афонсу 
д’Альбукеркі захапіў мусульманскі 
форт у Гаа і прыступіў да стварэння 
Партугальскай Імперыі — першай 
еўрапейскай каланіяльнай імперыі 
Новага часу. Шляхам стварэн-
ня па берагах Індыйскага акіяна 
ўмацаваных пунктаў са сталымі 
партугальскімі гарнізонамі (ад Гаа 
да Малазіі) Альбукеркі перахапіў 
у арабаў кантроль над асноўнымі 

шляхамі марскога еўразійскага 
гандлю.

У 1514 годзе губернатар пар-
тугальскай Індыі накіраваў 
паслоў да Музафара ІІ — султа-
на гістарычнай вобласці Камбея, 
вядома сёння як заходні індыйскі 
штат Гуджарат. Падчас дыплама-
тычнай цырымоніі адбыўся абмен 
падарункамі — партугальскія пас-
лы атрымалі, у тым ліку, насарогаў. 
Губернатар Альбукеркі вырашыў 
накіраваць іх свайму каралю Ману-
элю І Шчаснаму. Вядома, што адзін 
з насарогаў меў мянушку Ганда.

Пераплыўшы Атлантычны 
акіян за 120 дзён, эскадра з трох 
караблёў увайшла ў вусце ракі Тэ-
жу, на якой і знаходзіцца Лісабон. 
20 мая насарогі былі дастаўлены 
ў партугальскую сталіцу. І зрабілі 
фурор.

Еўрапейскія кніжнікі, хоць і 
чыталі Плінія Старэйшага, але 
лічылі насарога міфічнаю жывё-
лаю, накшталт аднарога. На дзень 
Святога Духа, які ў 1515 годзе 
выпаў на 3 чэрвеня, было выраша-
на наладзіць спаборніцтва паміж 
насарогам і сланом: так глыбока ў 
еўрапейскую вучоную свядомасць 
патрапілі сведчанні Плінія Старэй-
шага, што нават існавала патрэба 
ў фізічным узнаўленні апісанага. 
Сведкі той «рэканструкцыі 
гісторыі» адзначалі, што наса-
рог павольна набліжаўся да ма-
ладога слана, але той спужаўся 
крыкаў натоўпу і папросту збег. 
Лісабонская бітва не адбылася.

Але ўспамін пра з’яўленне наса-
рога надоўга застаўся ў Лісабоне. 
У вусці Тэжы, дзе з палубы кара-
бля быў спушчаны насарог, у го-
нар адкрыцця Васка да Гама мар-
скога шляху ў Індыю збудавалі 
Беленскую (Віфлеемскую) ве-
жу. Гаргуллі — спускі вадацечных 
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літаратура

Пятая калона
Віктар Супрунчук. 
Апавяданне.

Сонца было набрынялае гара-
чынёй, сакавітае, як тоўстая ануча, 
распухлая ад вады пасля доўгага і 
густога дажджу. Пачыналася лета, 
салодкае і заўжды шумлівае ў сваёй 
спешнасці, затурканасці. І планаў 
сабралася бяздонная бочка, з якіх 
ухопіцца толькі паверхневая част-
ка. Але марылася, што ўсё ўдасца, і 
гэты памерак жыцця не застанецца 
пустым прагалам ў памяці.

Ясь Жмуроўскі, заплюшчыўшы 
вочы і калыхаючыся ў такт руху 
тралейбуса, плыў да аўтастанцыі, 
з якой хуткі аўтобус даімчыць яго 
да лецішча. І хоць наўрад будзе над-
та імчаць, але ўсё-ткі дапрэ на мес-
ца, спыняючыся ля кожнай вёсачкі 
і дачнага пасёлка, вызваляючыся 
ад людзей з торбамі і торбачкамі, 
валізкамі, мяхамі, з жалезнымі і 
драўлянымі запчасткамі для сваіх 
сядзіб.

«...В лучших залах Белоруссии 
выступает выдающийся русский 
певец Сергей Иванов. В его пес-
нях настоящая русская душа…» — 
па маніторы ля выхаду з тралей-
буса гучала рэклама. Ясь не хацеў 
яе слухаць, але ў галаве ўжо гуча-
ла: русская душа, русская душа…

Ён прыціснуў да сябе рэчмя-
шок, у якім туліліся паўбохана 
хлеба, невялічкі кавалачак сала, 
што саліў напрадвесні, дзясятак 
яек, розная дробязь накшталт за-
палак, шпулькі з голкаю і, вядома, 
бутэлька гарэлкі, без якой ніводны 
сталы дачнік не збіраецца ў даро-
гу. Бульба, цукар, соль, крупы — 
у хаце ёсць.

Звычайна прыцемкам, калі на да-
чах сціхае грукат, вішчанне элек-
трычных і бензінавых кос, па-
чынаюць гуртавацца суседзі, ся-
бры, знаёмыя, каб супакоіць душу 
размовамі пра агуркі, памідоры, цы-
булю, а пасля трэцяй чаркі абмер-
каваць міжнароднае становішча. 
Усіх чамусьці непакоіць Амерыка. 
Хоць у аднаго там дачка, у іншага — 
сын, у некага — унучка ці ўнук. Усе 
вялікія знаўцы сусветнай палітыкі. 
Пасля чацвёртай чаркі здольны 
ліквідаваць лепш за прэзідэнтаў 
і каралёў яе хібы, вырашыць пра-
блемы арабаў, і яўрэяў, і яшчэ чорт-
ведама каго. Але без успаміну пра 
яўрэяў не адбываецца ніводная бя-
седа. Як у анекдоце: калі няма ў кра-
не вады — значыць, выпілі… Ну, вя-
дома хто.

Да адыходу аўтобуса быў яш-
чэ час. Ясь зазірнуў у сціплую 
залу дыспетчарскай станцыі, 
якую прыстасавалі і для прыга-
радных кірункаў. Пад столлю ля 
дзвярэй гарлаў тэлевізар. Дзя-
сятак драўляных з металічнымі 
сядзеннямі крэслаў сіняга колеру 
дапаўнялі інтэр’ер залы, пафарба-
ванай у шэрае.

Тэлевізар уважна слухалі 
некалькі чалавек сталага ўзросту. 
З краю ля дзвярэй сядзеў сіваваты 
мужчына з рудымі і рэдкімі, бы ў ка-
та, вусамі. Аблічча самаўпэўненае: 
пукатыя вочы, надзьмутыя вус-
ны. Галаву трымаў высака, на-
ват трохі адкінуўшы назад, так 
што патыліцай датыкаўся сця-
ны. Быў ён у светлых, амаль бе-
лых, з плашчоўкі, нагавіцах і гэт-
кай ж кашулі. На нагах — дарагія 
чорныя з чырвонай аблямоўкай 
красоўкі. Такія Ясь даўно збіраўся 
сабе прыдбаць, але ўсё не хапала 
грошай.

Калі пачыналася рэклама, муж-
чына красамоўнічаў. Ягоны голас 

гучаў мацней за тэлевізійны. Ча-
тыры далёка пенсійнага веку кабе-
ты актыўна падтрымлівалі гутар-
ку. Гаворка распаліла іх стомлена-
абыякавыя, выцвілыя вочы. Шчокі 
ў той-сёй расчырванеліся, галасы 
былі ўзбуджаныя.

Ясь прысеў, кінуўшы побач 
на падлогу рэчмяшок, і адразу 
даўмеўся, у чым прычына гэткай 
актыўнасці. Па адным з расійскіх 
каналаў перадавалі навіны пра 
Крым.

Мужчына-вусач ад радасці ажно 
залямантаваў, пачуўшы ад вышту-
каванай, бы лялька, дыктаркі пра 
«вяртанне адвечнай рускай зямлі 
Крыма», пра тое, што ўсе грамад-
зяне адзначаюць гэту падзею як 
найвялікшую перамогу рускай 
думкі, рускага велічнага курсу ў 
сусветнай гісторыі. Бо, дзякуючы 
яму, зноў Расія зрабілася вялікай 
дзяржавай, аб якую нельга выша-
раваць падэшвы брудных ботаў.

— Вось правільна, гэта 
правільна, — падскокваў, нібы 
седзячы на спружыне, вусач. — 
Даўно трэба было забраць гэту 
зямлю ў паганых хахлоў.

— І чаму яны паганыя? — не 
вытрымаў Ясь. — Гэта іхняя зям-
ля, а Расія акупавала яе, як Гітлер 
чэхаславацкія Судзеты.

— Якія там Судзеты? Што гэ-
та такое? Уздумалі нейкі Май-
дан, бандэраўцы. І наогул, Крым 
ім Хрушчоў падараваў, бо сам 
быў хахол, — безапеляцыйна, 
падціснуўшы сіняватыя вусны, 
сказала клубастая жанчына, вала-
сы ў якой былі сіва-пярэстыя ад 
колішняй перафарбоўкі. — Дав-
но нужно было забрать у ніх эту 
терріторію. Может, наконец по-
рядок будет… Ішь, чай-то, хохлы…

— І я пра тое ж, — выгукнула дру-
гая жанчына ў выцвілых, шэра-
васільковых мужчынскіх нагавіцах 
і зашмальцаванай куртачцы. — На-
ша Расія паказала сілу! Хай веда-
юць праклятыя амерыканцы, што 
тут ім дадуць адлуп. Не хапала нам, 
каб яшчэ НАТО прыйшло на нашу 
зямлю! Мы, рускія, усімі рукамі і 
нагамі за Пуціна. Малайчына, 
даў па зубах хахлам. Хрэн ім, а не 
Крым! — кабета выставіла перад са-
бой дрыжачую дулю і перажагна-
лася. Яе вочы заззялі нейкім нар-
катычным агнём. Голас гучаў так, 
нібыта яна прамаўляла перад ты-
сячным натоўпам і несла сваім сло-
вам святую вялікую праўду, дзеля 
якой было варта ісці на смерць. — 
А ты, — яна ажно ашчэрылася на 
Яся. — Валі да сваіх бандэраўцаў! 
І мы, рускія… — раптоўна яна села, 
задыхаўшыся, і заўсміхалася, нібы 
з’еўшы кавалак салодкага пірага. 
Тыцнула дуляю ў бок Яся. — Едзь 
да сваіх бандэраў, няма чаго тут 
сядзець…

У Ясевай галаве ажно загуло, 
сэрца затахкала, нібы сапсаваны 
рухавік. Гарачая хваля абпаліла 
твар, але нейкім звышвысілкам 
ён прымусіў сябе стрымацца і 
роўным, нават мяккім голасам, 
выказаўся:

— Ведаеце што, даражэнькая 
пані… Я нарадзіўся на гэтай зямлі, 
і мае бацькі адсюль, і дзяды, і 
прадзеды. Мне няма патрэбы не-
куды ехаць, нешта шукаць… А вось 
вам, калі вы так любіце сваю Расею, 
варта вярнуцца туды і адраджаць 
пакінутыя родныя палеткі. Адкуль 
вы? З якіх расейскіх прастораў? 
Што вы тут робіце? Гэта наша 
зямля, беларуская, і мы ні ў кога 
яе не захоплівалі. А вось Расія на-
хабна, карыстаючыся ўкраінскім 
бязладдзем, захапіла Крым і вядзе 

вайну супраць Украіны на Данба-
се. Перад аншлюзам паўвострава 
там рускія скупілі нерухомасць. А 
колькі расійскіх пашпартоў было 
раздадзена ў Крыме? Колькі новых 
расійскіх грамадзян там з’явілася? 
Вось вам і пятая калона! Ці не тое ж 
было ў Асеціі? Гітлер таксама пад 
выглядам абароны суайчыннікаў 
захапіў паў-Еўропы… Паралелі 
відавочныя… Што вы, мадам, на 
гэта адкажаце? Вы ж жывяце ў 
Беларусі і павінны ёй служыць, 
але ж у вашай галаве іншае. Іншае, 
мадам!

Ясь прамаўляў гэта з горыччу, з 
болем, і яму было чамусьці шкада 
жанчыну. Бо сваімі словамі быццам 
лупцаваў яе, здзекаваўся, але не га-
варыць не мог. Хацелася пачуць ад 
гэтай жанчыны нешта ў адказ.

Усе вакол сціхлі. Раптоўная 
цішыня — чуваць, як астматыч-
на дыхае цётка ля акна. Грукнулі 
дзверы на ўваходзе ў стан-
цыю. Узіраюцца вочы: з сумам, 
нянавісцю, павагай. Нічога жанчы-
на не адказала. Азірнулася на сусе-
дак і, схапіўшы торбу, выгукнула:

— Мы, рускія, яшчэ вам пакажам, 
дзе ракі зімуюць.

Выйшла на вуліцу і адтуль па-
казала Ясю кулак. Далучыўшыся 
да купкі пасажыраў, што тоўпіліся 
ля аўтобуса, пачала, размахваючы 
рукамі, нешта гаварыць.

— Дык хахлы ўсё-такі спалілі 
нашу Хатынь, спалілі! — раптам 
прамовіла сярэдніх гадоў жанчы-
на ў чырвонай куртачцы. — Яны 
ж за немцаў былі, былі за немцаў!

— А ўласаўцы, рускія казакі, якія 
служылі фашыстам, мала нарабілі 
бяды? — сказаў дзядзька з вай-
сковым, залапленым шмат у якіх 
месцах, рэчмяшком, што толькі 
ўвайшоў у залу. Аблічча ў яго бы-
ло няголенае, парослае няроўнай 
шэра-сівой шчэццю. Голас, як тру-
ба, адразу запаланіў невялічкае па-
мяшканне станцыі. — Фашызм не 
мае нацыянальнасці. Як, дарэчы, і 
камунізм.

Ніхто ўжо не глядзеў тэлевізар. 
У зале стала людзей больш, але 
спрэчка, нібы вогнішча, дагарала, 
толькі яшчэ гудзеў, як шэршань, ву-
саты мужчына, дый той збіраўся на 
свой аўтобус. Неўзабаве абвясцілі 
і Ясеў рэйс. 

Настрой быў сапсаваны, і Ясь як 
сеў на сваё месца, прыхіліўшыся 
ілбом да прахалоднай шыбы, так 
і не варушыўся. Перад вачыма 
мільгала жаночае злоснае аблічча, 
у галаве гучалі словы: «Мы, рускія, 
вам пакажам…»

Нехта ззаду лёгенька штурхнуў 
яго ў плячо. Побач стаяў той не-
малады дзядзька з вайсковым 
рэчмяшком, неяк хітра, загадкава 
ўсміхаўся:

— Ці можна побач прыладка-
вацца?

— Калі ласка,— Ясь азірнуўся: са-
лон аўтобуса быў паўпусты.

Чалавек асцярожна прымасціўся, 
нібы баючыся зачапіць Яся. Цяжка 
было вызначыць яго век: магчыма, 
недзе між шасцюдзесяццю і вась-
мюдзесяццю гадамі. Вочы яркія, 
сінія, пранізлівыя. Здаецца, зазірае 
ў самую душу. Хочаш ці не, але вы-
мушаны перад ім адкрыцца, аб не-
чым пагаманіць. Хай толькі скажа 
першае слова, закране цябе.

— Разумна ты казаў, надта раз-
умна, хлопча, — дзядзька гаварыў 
ціха, прыглушыўшы свой труб-
ны голас, — толькі што ты зробіш. 
Мабыць, такі час надышоў. Хоць, 
зрэшты, ён для нас быў усягды такі. 
У Беларусь заўжды лезла розная 
навалач. Дый шмат хто з беларусаў, 

скажу табе, паводзіць сябе не леп-
шым чынам. Цяжка, брат, цяжка, і 
што рабіць?..

 Дзядзька замоўк, 
прыплюшчыўшы вочы, і нібы 
прыдрамаў. Ясь глядзеў у акно 
аўтобуса, за якім мільгалі так знаё-
мыя палі, гаі, пералескі. Але спакою 
не было. У рэкламным маніторы 
зноў спяваў нейкі расійскі кароль 
ці імператар, срэбны ці залаты го-
лас эстрады, які крычаў, што нічога 
няма лепшага за рускае. Гэта зна-
чыць, і чай, і гарэлка, і хлеб, і бяроза. 
І рускае поле… Усё астатняе — абы 
што… І слухайце рускіх артыстаў ва 
ўсіх кутках Беларусі. Бо, значыць, 
сваіх вы, дурні, не маеце…

 Ясь раптам успомніў, як у пачат-
ку 90-х на прыпынку чакаў з ся-
брам тралейбус. Яны досыць гуч-
на штосьці абмяркоўвалі на роднай 
беларускай мове. Да іх прычапіўся 
на добрым падпітку мужчына:

— На каком языке разговарива-
ете? У меня на родіне. Я русскій 
человек. Какіе тут белорусы, тут 
мы, русскіе, хозяева. Нікаких бе-
лорусов нет!

Некалькі маладых хлопцаў ледзь 
не пачалі біцца з п’янюгам. І той 
са страху даў такія лататы, што 
праз хвіліну ягоны след прастыў. 
На жаль, менш аднадумцаў таго 
п’янюгі не стала. Іх поўна і ў гэ-
тым аўтобусе, вакол. Яны з усіх 
бакоў, з горыччу падумаў Ясь. 
Але ж трэба неяк жыць, штосьці 
рабіць. Калі толькі стагнаць і пла-
каць, вось тады і будзе ўпэўнена 
і нахабна крочыць пятая калона, 
падмінаючы ўсё тутэйшае, бела-
рускае. Яны лічаць, што ўжо га-
спадары ў нашым доме: пасадзілі 
за стол, а яны — ногі на стол. Так, 
так, разважаў Ясь. Крыўдна, ба-
люча. «З сённяшняга дня, як пры-
еду на лецішча, буду з суседзямі 
размаўляць толькі па-беларуску. 
І ў хаце прымушу жонку і дзяцей 
звяртацца адно да аднаго на роднай 
мове. А чаму не рабіў гэтак раней? 
Хто перашкаджаў мне размаўляць 
на рабоце па-беларуску? Ніхто. 
Здавалася, што… Што? Ніякіх 
аргументаў для апраўдання ня-
ма. Вось таму і расце пятая кало-
на. Вось таму ў яе шэрагах і тыя, 
хто здольны прадаць родную зям-
лю, забыць пра сваіх прашчураў, 
якія аддавалі сваё жыццё за сва-
боду, за права людзьмі звацца».

На лецішчы, толькі пера-
апрануўшыся ў рабочае, Ясь пачуў 
з-за плота пісклявы голас суседкі 
Мітрафанаўны:

— Что-то давно не было відно 
вас, Казіміровіч… У нас спортілся 
тялевізор, что там у хохлов? Добілі 
іх наші на Донбассе? Была б моя 
воля, я б іх к матушке атомной бон-
бой… Вряз бы утіхомірілісь. Протів 
нас, русскіх, поперлі поганые хох-
лы… Видите, что делается…

Ясь пастаяў, узіраючыся ў рас-
чырванелы твар гэтай немала-
дой занадта энергічнай кабеты, 
і, стрымліваючы сябе, з апошніх 
намаганняў выціснуў:

— Не разумею вас. Пра што, пра-
бачце, вы далдоніце? Аб чым гвалт? 
Я думаў вы ўжо з аўтаматам у Дан-
басе… Там вас даўно чакаюць. Там 
вас толькі і не хапае!..

Кукавала зязюля. Спявалі салаўі. 
Ціха шумеў лес. Плылі па небе пух-
натыя аблокі, і свяціла сонца. Пры-
гожа, як у раі. Але перанасычана 
было паветра трывогаю, непакоем і 
страхам. І быццам д’ябал пачаў па-
наваць вакол, галоўнай арміяй яко-
га была пятая калона, што нібыта 
заразны вірус віравала ўсюды…

Вялікі пост
Пятніца.
Пост.
Бацька пайшоў назаўсёды.
Саступіў мне чаргу
каля вечнасці. 

На Галгофе
Спачатку былі габрэі.
А потым — усе іншыя.
Прынамсі, між нас — 
хрысціян разнаскурых,
што тоўпяцца тут
дзень пры дні
праз стагоддзі
ў спадзеве
вымаліць права
кожны сабе
на покліч пачуты:
«Хрысце — мой Божа!..»

Грэх
Пабітым сабачкам
стаю
ля Твайго
парога.
Літасць
Твая
бязмежная.
Неабсяжны
мой грэх.

Дзень блакітных 
бацькоўскіх вачэй
Так не бывае.
Але так адбылося.
Я не ведаю,
чым гэты дзень адметны
паводле грыгарыянскага,
юльянскага,
ці якога ўсходняга календара.
У мяне, як высветлілася,
свае пачаткі ліку.
22 лютага 2006 году
апошні раз я бачыла 
маміны жывыя
блакітныя вочы.
Праз дзевяць гадоў
усё паўтарылася з бацькам
дакладна ў гэты дзень.
Вось так і з’явілася дата,
якую, пэўна, назаву
Дзень блакітных бацькоўскіх вачэй.

Запозненая
Заўчасна
нараджаецца ўнучка,
заўчасна
памірае бацька,
заўчасна
старэе муж.
Толькі я
запозненая
тут, у незнаёмым скверы,
з мроямі маладымі
і пляшкай старога віна.

Стары новы год
Доўгімі
«крывымі вечарамі»
пакутую
за грахі «піліпаўкі».
Новыя правіны.
Старая споведзь.
Асалода наўвеце.

Шчасце
Споведзь.
Пост.
Пакаянне.
Малітва.
Спакой.

Валянціна Аксак
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Помста малпы. Надовічы ў Вільні ў цырку 
вылезла ўночы малпа з клеткі і напала на спя-
чага машыніста. Згрызла яму скуру з галавы, 
перакусіла правую руку і пачала кусаць нагу. 
На крык няшчаснага збегліся служачыя цыр-
ку і выратавалі яго з рук раз’юшанай  малпы.

«НН». №14. 1915.

Зубрыяда. У Барысаве сябры 
незарэгістраванай арганізацыі «Зубр» 
вызначылі найлепшых у такіх конкурсах, як 
раздача газет, расклейка ўлётак, маляванне 
графіці, вывешванне сцягоў. І гэта не жарты.

«НН». №14. 2005.

* * *
Два злодзеі пракраліся ноччу ў дом Біла Гейтса.
— Давай спачатку возьмем каштоўнасці, — 

шэпча адзін.
— Дурань! — абураецца другі. — Спачатку мы 

яму Linux паставім!
* * *
Мне прапанавалі руку, сэрца і каханне да тру-

ны… Ад труны адмовілася адразу.
* * *
Памятка чыноўніку: «Перад запаўненнем 

дэкларацыі перапішы маёмасць на ката».
* * *
— Мама, ты спіш?
— Не.
— Я есці хачу.
— Я сплю.
* * *
Якая цудоўная нядзеля! Які цудоўны 

красавік! А ўжо пра тое, які прыгожы валіць 
снег, я наогул маўчу.

* * *
– Ці не здаецца табе, мілы, што пасля вяселля 

мужчына становіцца разумнейшым?
– Так, дарагая, але ўжо занадта позна...
* * *
У мяне ў кватэры ўчора пабываў злодзей. 

Дзіўна: нічога не ўзяў, на стале пакінуў 10 
даляраў і запіску: «Так жыць нельга».

* * *
– Вася, а чаму ты больш не гадуеш агуркі на 

сваёй дачы?
– А яны ў мяне атрымліваюцца горшыя за 

крамныя — не салёныя і без слоікаў.
* * *
– Я баюся пустэчы.
– Душэўнай?
– Не, у халадзільніку.
* * *
Настаўнік гаворыць вучню:
– Заўтра няхай прыйдзе ў школу твой дзядуля!
– Вы хочаце сказаць — бацька?
– Не, дзядуля. Я хачу паказаць яму, якія 

памылкі робіць яго сын у тваіх хатніх заданнях.

Пры выпальванні травы згарэла вёска Прусавічы Лагойскага раёна. Нешматлікія жыхары аддаленай вёсачкі 
паласу агню, што кацілася па высахлай траве лугавіння, убачылі па абедзе. Выклікалі пажарных, дапамагалі 
тушыць мясцовыя трактарысты, людзі бралі ваду з калодзежаў і лілі вёдрамі на траву. Але з-за ветру агонь 
шугаў вышэй за чалавечы рост. Агульнымі намаганнямі адстаялі некалькі дамоў, але і пагарэла даволі. Як 
паведаміла Міністэрства па надзвычайных сітуацыях, згарэлі дзве дачы, дзве лазні, тры сельгаспабудовы і пяць 
нежылых будынін. На шчасце, ніхто з людзей не пацярпеў.

У ноч на 5 красавіка ва ўсіх 
касцёлах Беларусі прайшлі 
Пасхальныя вігіліі — святочныя 
літургіі да Вялікадня. На 
фота: вернікі парафіі Маці 
Божай Фацімскай у Жодзіне. 
У наступную нядзелю — 
Вялікдзень у праваслаўных. 

Надпіс на старым гаражы на вуліцы Ваўпшасава ў Мінску.

На сцяне дома па Камсамольскай вуліцы ў цэнтры Мінска 
заўважаны вось такі стрыт-арт — аўтазак, выкладзены 

з мазаікі. 
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